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Foreword

This is the sixth publication in the Engineer Memoirs series of career
interviews.  The series contains the selected recollections of major figures in
recent Corps history. These memoirs lend important perspective to decision
making, now and in the future. By making these recollections available, the
series preserves and shares the knowledge and experience of retired Corps
officers and civilians.

With the publication of the William M. Hoge interview, we begin a series
that contains interviews with distinguished World War 11 Corps of Engineer
generals. These Engineer Memoirs area part of the Army’s commemoration of
the 50th Anniversary of that war.

General Hoge had a varied and distinguished career during World War 1.
He built the Alaska Highway in 1942; he commanded the Provisional Engineer
Specia Brigade Group during the initial landing of American troops on OMAHA
Beach, Normandy, on 6 June 1944; he later commanded Combat Command B,
9th Armored Division, at St. Vith and elsewhere during the Battle of the Bulge
in December 1944; and with the same unit, captured the Ludendorff Bridge at
Remagen on 7 March 1945 to secure the first bridgehead over the Rhine,

I recommend this publication to all members of the engineer family and to
al those interested in the history of the Corps of Engineers-particularly its role

in World War 11.

ARTHUR E. WILLIAMS
Lieutenant Genera, USA
Commanding
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The Interviewer

Major Genera George Rogers Robertson graduated from the US Military
Academy at West Point, New York, in 1958. After completing the Engineer
Officers’ Basic Course, he served with the 39th Engineer Group for three years.
He attended graduate school from 1962 to 1964, earning two masters degrees,
one in civil engineering and one in mechanical engineering. From 1964 to 1967
he taught a the Military Academy in the Department of Engineering. In 1967-68
and 1971-72, he served in engineer assignments in Vietnam.

He attended the Army War College at Carlisle Barracks, Pennsylvania, in
1973-74 where he conducted this interview with General William M. Hoge.
From 1974 to 1981, Robertson received civil works assignments. He was District
Engineer, Alaska District, from 1976 to 1979. He was promoted to brigadier
general in May 1981, and assigned as the Commander, Corps of Engineers
Missile X Project Agency (CEMXPA) at Norton AFB, California. In 1987, he
was appointed Director of Engineering & Construction, Headquarters, USACE.
He retired in 1989 as a major general.
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To the soldiers and civilians
of the Corps of Engineers
for their accomplishments during World War II.



William M. Hoge

William M. Hoge's career reflects the diversity of duties that an Engineer
officer may be called upon to perform—soldier, engineer, combat leader, and
senior commander. It is a career that spans the spectrum of responsibilities from
military and training education, to al facets of peacetime civil and military
engineering, to combat in three wars.

Upon graduating from the US Military Academy in June 1916, Hoge
served briefly on the Mexican border in Texas with the 1st Engineers before
being assigned to duty with the newly organized 7th Engineer Regiment, first in
the United States and then in France during the First World War. There he
earned the Distinguished Service Cross and Silver Star for extraordinary heroism
under fire during a bridging operation in the Meuse-Argonne Offensive
(October-November 1918). Before leaving Europe in July 1919, he directed
drilling, salvage, and construction work in France and Luxembourg.

Once back in the United States, Hoge spent much of the next 20 yearsin
military education and training and in Civil Works assignments. After two years
as assistant professor of military science and tactics at Virginia Military Institute
he was assigned to Massachusetts Institute of Technology from 1922 to 1923 for
advanced work in civil engineering. A brief assignment to the Rock Island
Engineer District in Illinois was followed by atwo-year tour of duty at the
Engineer School, Fort Humphreys (now Fort Belvoair), Virginia, where he was
an instructor in tactics. Following ayear (August 1927-June 1928) at the
Command and General Staff School at Fort Leavenworth, Kansas, Hoge went to
the Infantry School at Fort Benning, Georgia, as the Engineer instructor and
commander of the Engineer troops. It was there that Hoge served with and came
to know many of the men who would lead the US Army during World War 1,
soldiers such as George C. Marshall, Omar N. Bradley, J. Lawton Collins,
Matthew B. Ridgway, and James Van Fleet. His years at Fort Benning ended the
educational phase of Hoge's Army career.

With his assignment to the Mississippi River Commission (MRC) in
Vicksburg, Mississippi, from July 1931 to September 1932, Hoge entered fully
into the Civil Works phase of his career. He was then transferred to the
Memphis Engineer District where he served as an assistant district engineer under
Brehon B. Somervell until September 1933. Hoge was then District Engineer at
Memphis until May 1935. From June 1935 to November 1937, he commanded
the 14th Engineers, Philippine Division, at Fort William McKinley. During the
latter part of this tour, he also served as the Division Engineer, Philippine
Division, and as the Chief Engineer of the Philippine Army under General
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Douglas MacArthur, who was then the military advisor to the Philippine
Commonwealth. Hoge was promoted to lieutenant colonel before returning to the
United States in January 1938 as the District Engineer at Omaha, Nebraska.
While District Engineer at Omaha, he was responsible for the early planning and
development of the large dams on the Missouri River.

In December 1940, with Europe already embroiled in a second world war
and the United States beginning to mobilize its military forces, Hoge was assigned
to command the Engineer Replacement Training Center at Fort Belvoir, Virginia.
At Fort Belvoir, with the assistance of Paul W. Thompson, another Engineer
officer, he built the first obstacle course for military and physical fitness training.
After he saw the course, General George C. Marshall, Chief of Staff of the
Army, ordered similar courses for all Army training camps.

In February 1942, Hoge was pulled out of Fort Belvoir and given a
seemingly impossible task-to build a military highway from Dawson Creek,
British Columbia, to Big Delta, Alaska, through largely unmapped and at places
impassable territory. Promoted to brigadier general in March 1942, he initidly
had complete control over the construction from Dawson Creek to Fairbanks—a
distance of more than 1,500 miles. The distances involved and lack of reliable
communications resulted in a division of responsibility for the highway in May
1942. Hoge was left with the Northern, or Whitehorse, Sector that ran across
one of the most inaccessible and rugged areas of North America from Watson
Lake, British Columbia, to Big Delta, Alaska. Although he was reassigned in
September 1942, before the Alaska Highway was actually opened to truck traffic,
Hoge was largely responsible for driving the pioneer road to completion that year.

In October 1942, Hoge was assigned to the Armored Force at Fort Knox,
Kentucky.  After a brief orientation, he moved to Fort Riley, Kansas, in
November 1942 to take command of Combat Command B, 9th Armored
Division, under his old friend from World War |, Mgor General John W.
Leonard. He remained with the 9th until September 1943 when he was again
reassigned, this time to command the 4th Engineer Special Brigade, an
amphibious Engineer unit. A month later he received orders to proceed to
England as commander of the 5th Engineer Special Brigade, which was to
participate in the Allied invasion of the Continent, Operation OVERLORD.

In March 1944, Hoge was given command of the Provisional Engineer
Specia Brigade Group, which included the 5th Engineer Special Brigade, now
under Colonel Paul W. Thompson, and the 6th Engineer Specia Brigade. His
mission was to prepare for and conduct landing operations with the assault
divisions on D-day on OMAHA Beach and then develop the beachhead to support
the combat troops once they were ashore. On 6 June 1944, Hoge's command
successfully carried out its duties and played a significant part in securing the



initial foothold at OMAHA Beach. He remained in charge of the beachhead until
July 1944 when he assumed command of the 16th Port, a Communications Zone
unit responsible for supporting the VIII Corps in the Brittany Peninsula and then
for clearing the captured French Channel ports, including Le Havre, and
establishing supply lines for the American armies fighting in France.

Hoge cared little for this work and soon requested transfer to a combat
unit. He contacted John Leonard, whose 9th Armored Division had recently
landed in France, and Leonard offered him his old command. After a brief
reassignment to the 12th US Army Group in October, Hoge rejoined the Sth
Armored in November 1944, just in time to gain fame for his stubborn defense
of St. Vith during the Battle of the Bulge. In the critical and savage fighting at
St. Vith, Hoge combined with the 7th Armored Division's Combat Command B,
under Colonel Bruce C. Clarke, another Engineer officer, to hold off the vastly
superior Germans from 16 to 24 December. The defensive fighting at St. Vith
bought the valuable days that the Americans and British required to reestablish
their defenses and contain Adolf Hitler's Ardennes Offensive. For his actions at
St. Vith, Hoge received a Distinguished Service Medal (DSM).

On 7 March 1945, the leading elements of Combat Command B seized the
Ludendorff Railroad Bridge over the Rhine River at Remagen.  Quickly
exploiting his good fortune in capturing the only major bridge over the Rhine that
was still standing, Hoge pushed over the river and established a firm bridgehead
on the eastern shore. For this he received an Oak Leaf Cluster to his DSM and
later in March was given command of the 4th Armored Division in George S.
Patton’s Third Army. On 2 May 1945, he was promoted to the rank of major
general.

After the war and a special assignment with the Operations Division, War
Department General Staff (July-December 1945), Hoge was assigned for several
weeks as the Division Engineer, New England Engineer Division (December
1945-January 1946), before being given command of The Engineer Center at Fort
Belvoir (January 1946-June 1948). He was appointed Commanding General, US
Troops in Trieste (TRUST) in June 1948. He remained in Trieste until Genera
Matthew B. Ridgway, commander of Eighth US Army in Korea, summoned him
to command I1X Corps in March 1951. In June 1951 he was promoted to
lieutenant general, and his distinguished service in the Korean fighting earned him
another Oak Leaf Cluster for his DSM.

From February 1952 to March 1953, Hoge commanded the Fourth Army
at Fort Sam Houston, Texas. In March 1953, General J. Lawton Collins, Army
Chief of Staff, asked Hoge to take command of the Seventh Army in Germany,
the major American ground component in North Atlantic Treaty Organization
(NATO). In September 1953, he received his fourth star upon becoming

Xi



Commander-in-Chief US Army, Europe (USAREUR). He retired on 31 January
1955.

In February 1957, Hoge became Chairman of the Board of Interlake Iron
Corporation of Cleveland, Ohio, finaly retiring from that job in 1965. He loved
outdoor sports, especially hunting, fishing, and riding. Also he enjoyed his dogs
and seldom failed to take them on daily walks until the last few years of hislife.
In 1975 his failing health led him to move in with his son, Colonel George F.
Hoge, US Army (Retired), in Easton, Kansas. Beside curtailing his physical
activity and independence, Hoge's deteriorating health affected his eyesight and
deprived him of his ability to read. Throughout his life, he was an avid reader,
especialy of military history and biography. General Hoge died a Munson Army
Hospital, Fort Leavenworth, Kansas, on 29 October 1979 at the age of 85.

General William M. Hoge was remarkable in that he accomplished so
much so well during his career. Certainly his extensive achievements in peace
and war-in military engineering, combat, military education and training, Civil
Works, and senior command-are goals not just for Engineers but for all Army
officers to strive toward in their military careers.

His close friend and classmate from the Class of 1916, Mgor Genera
Thomas D. Finley, put it best:

In my opinion, Bill Hoge's service in War and Peace has been
unequaled by anyone in the Army in its diversity, the challenges
it posed and the value to the Service and the Country. He has
known so many people and influenced so many lives, both civilian
and military . . . | can say it, and not just as an old and dear
friend, that he was the best man | have ever known, and the best
soldier.
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Career Summary

Background and Early Childhood
West Point

August 1916- May 1917
Platoon Leader, Company B, 1st Engineer Regiment, Fort Brown, Texas, and
Washington Barracks, District of Columbia

May 1917- April 1918
Company Commander, Company C, 7th Engineer Regiment, Fort
Leavenworth, Kansas

April 1918- July 1919
Company and Battalion Commander, 7th Engineer Regiment, American
Expeditionary Force (AEF), France and Luxembourg

September 1919- October 1919
Assistant to the District Engineer, Kansas City, Missouri

November 1919- June 1921
Assistant Professor of Military Science and Tactics, Virginia Military Ingtitute,
Lexington, Virginia

June 1921- June 1922
Massachusetts Institute of Technology, Cambridge, Massachusetts

June 1922- January 1924
Assistant to the District Engineer, Rock Island, Illinois

January 1924- July 1927
Instructor in Tactics, The Engineer School, Fort Humphreys, Virginia

August 1927- June 1928
Student, Command and Genera Staff School, Fort Leavenworth, Kansas

September 1928- July 1931
Engineer Instructor and Commander of Engineer Troops, The Infantry School,
Fort Benning, Georgia

July 1931- September 1932

Assistant to the President, Mississippi River Commission, Vicksourg,
Mississippi
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September 1932- September 1933
Assistant District Engineer, Memphis, Tennessee

September 1933- May 1935
District Engineer, Memphis, Tennessee

July 1935- November 1937
Commanding Officer, 14th Engineer Regiment, and Division Engineer,
Philippine Division, Department of the Philippines, Chief Engineer, Philippine
Army

January 1938- November 1940
District Engineer, Omaha, Nebraska

December 1940- February 1942
Commanding Officer, Engineer Replacement Training Center, Fort Belvoir,
Virginia

February 1942- May 1942

Commanding General in Charge of Construction, Canadian Alaskan Military
Highway, Whitehorse, Y ukon Territory

May 1942- September 1942
Commanding General, Northern (Whitehorse) Sector, Canadian Alaskan
Military Highway

September 1942- November 1942
Headquarters, The Armored Force, and 8th Armored Division, Fort Knox,
Kentucky

November 1942- September 1943
Commanding General, Combat Command B, 9th Armored Division, Fort
Riley, Kansas

September 1943- October 1943
Commanding General, 4th Engineer Specid Brigade, Fort Gordon Johnston,
Florida

October 1943- March 1944
Commanding General, 5th Engineer Specia Brigade, Fort Gordon Johnston,
Florida, and European Theater of Operations US Army (ETOUSA)

March 1944- July 1944

Commanding General, Provisional Engineer Specia Brigade Group, First US
Army Group (Provisional), ETOUSA
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July 1944- October 1944
Commanding General, 16th Port Command, Communications Zone, ETOUSA

November 1944- March 1945
Commanding General, Combat Command B, 9th Armored Division, ETOUSA
Battle of the Bulge, Crossing the Rhine

March 1945- July 1945
Commanding General, 4th Armored Division, ETOUSA

July 1945- December 1945
Chief, Special Board, Assistant Chief of Staff, Operations Division, War
Department General Staff, Washington, DC, and Peacific Theater

December 1945- January 1946
Division Engineer, New England Engineer Division, Boston, Massachusetts

January 1946- June 1948
Deputy Commanding General and Commanding General, The Engineer
Center, Fort Belvair, Virginia

March 1946- June 1946
Senior Member, Army-Navy Alaska Board, War Department, Washington,
DC, and Alaska

June 1948- March 1951
Commanding General, US Troopsin Trieste (TRUST), Trieste, Italy

March 1951- February 1952
Commanding General, IX Corps, Eighth US Army, Korea

February 1952- March 1953
Commanding General, Fourth US Army, Fort Sam Houston, Texas

April 1953- September 1953
Commanding General, Seventh US Army, Germany

September 1953- January 1955
Commander-in-Chief, US Army Europe (USAREUR), Germany

January 1955
Retired from US Army

February 1957-1965
Chairman of the Board, Interlake Iron Corporation, Cleveland, Ohio
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Grade

Second Lieutenant
First Lieutenant
Captain

Major (CE)
Captain (CE)
Major

Captain*

Major

Lieutenant Colonel
Colonel

Brigadier General

Major General

Lieutenant Genera

Generd

Promotion History

Temporary

1 August 1918

26 June 1941
27 March 1942

2 May 1945

1 June 1951

23 October 1953

Permanent
13 June 1916
12 August 1916

15 May 1917

20 January 1920
23 April 1921

4 November 1922*
19 September 1926
1 July 1937

1 September 1944

24 June 1948 (DOR
13 September 1944)

* Discharged as major and appointed captain 4 November 1922 in accordance with acts of 30 June

and 14 September 1922.

XVi



Personal Data

Date and Place of Birth:
13 January 1894, Boonville, Missouri

Parents:
William McGuffey Hoge and Annette Fiery

Marriage:
Nettie (Fredendall) Hoge, 1 May 1917

Two Sons.

Colond George F., US Army (Retired)

Lieutenant Colonel William M., Jr., US Army (Retired)
Six  Grandchildren

Ten Great Grandchildren

Education

US Military Academy, West Point, New York, 1912-1916

Massachusetts Institute of Technology, Cambridge, Massachusetts (BSCE
1922)

Command and General Staff School, Fort Leavenworth, Kansas (1927 - 1928)
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Citations and Decorations
Decorations

Distinguished Service Cross (World War [)

Distinguished Service Medal with 2 oak leaf clusters (World War 11 and
Korea)

Silver Star (World War 1) with one oak leaf cluster (World War 1)

Legion of Merit

Bronze Star Medal

Air Meda

Commendation Ribbon with Metal Pendant

Purple Heart

Service Medals

Mexican Border Service Medal

World War | Victory Meda with three battle clusters

Army of Occupation of Germany Meda (World War 1)

American Defense Service Meda

American Campaign Medal

Asiatic-Pacific Campaign Medd

European-African-Middle Eastern Campaign Medal with Bronze
Arrowhead and one Silver Service Star for participation in the
Normandy, Northern France, Rhineland, Ardennes-Alsace, and
Central  European campaigns

World War 1l Victory Meda

Army of Occupation Medal with Germany Clasp

Nationa Defense Service Meda

Korean Service Meda with four bronze service stars for participation in
First UN Counteroffensive
CCF Spring Offensive
UN Summer-Fdll Offensive
Second Korean Winter Campaigns

Unit Awards

Distinguished Unit Emblem with one oak leaf cluster

XViii



Foreign Decorations
Belgian: Order of the Crown, Degree of Commander
Brazilian: Order of Military Merit of Brazil, Grade of Commander
British: Most Honorable Order of the Bath, Degree of Honorary
Companion

Distinguished Service Order

French: Legion of Honor, Degree of Chevalier Croix de Guerre with
Palm

Czechoslovakian: War Cross of 1939

Soviet: Order of the Fatherland, First Class

[talian: Military Order of Italy

Korean: Taekuk Distinguished Military Service Meda with Silver Star

Foreign Service Medals
United Nations Service Medal

Professional Societies
Society of American Military Engineers
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Engineer Memoirs

GENERAL WILLIAM M. HOGE

US Army

This manuscript consists of edited selections from a series of tape-recorded
conversations with General William M. Hoge, US Army (Retired) in Easton,
Kansas, on 14-15 January 1974 and 16-17 April 1974. The unedited transcript
is at the Military History Institute, Carlise Barracks, Pennsylvania.

Lieutenant Colonel (now Magjor General, USA, Retired) George R. Robertson,
US Army, Corps of Engineers, conducted the interview as part of the Senior
Officer Debriefing Program while he was a student at the US Army War College,
Carlise Barracks, Pennsylvania.

Dr. Barry W. Fowle of the Office of History, Headquarters, US Army Corps of
Engineers, and Dr. John T. Greenwood of the US Army Center of Military
History edited and prepared the interview for publication.






Interview
General William M. Hoge

Background and Early Childhood

Q:

What we'd like to do on this is just to get a general overview of your
entire career, but first going back to your family influences. 1'd be
interested in hearing more about your father and his knowing Will Rogers.

Well, that was quite incidental.

You're from a military family, | believe.

No. My father was aways connected with military schools, but he was
not an officer himself. He was in the National Guard. He wore a
uniform, but he couldn't salute. He was a teacher; he was principa at
Kemper Military School in Boonville [Missouri]. | was born on that
campus and grew up there until | was ten years old, when my father
bought an interest in Wentworth [Military School], which is up in
Lexington, near Kansas City. He bought a half interest in that, and he
went up there as associate to the superintendent, which led to
superintendent. He stayed there until 1916 when he sold his interest and
moved to Culver Military Academy [Canton, Missouri], where he
remained as a department head until his retirement ten or fifteen years
|ater.

Was your father a native of Missouri?

No, he was born in Virginia, but he moved out there as a young boy. He
spent al of his life there up until later. He first was teaching there. He
was principal of Kemper and was devoted to old Mr. Kemper who had
founded the school, but later he became the principal of the school. Then
later he sold his interest in that school, and he went with the University
of Missouri for a couple of years. That was with an extension course.
Then he bought a half interest in Wentworth up a Lexington, which is
only about 100 miles west of there—just outside of Kansas City. We lived
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there until | went to West Point. It was there [Wentworth] that | began
my association with the military. | spent about six years as a cadet and
student at Wentworth.

That was essentially a military elementary and high school?

It wasn't very good scholastically, but | graduated from it when | was 16
years old. Then | took a couple of extra years primarily to play football
for awhile. | didn’t learn anything-then | went to Brandon'’ s-it was
then at Highland Falls, New York. You know old man Brandon-he
founded that Brandon's Preparatory and ran it for a number of years. It's
owned now by, well, the same one as Sullivan in Cornwall. Jerry
Sullivan owns it now, but the name has changed because Sullivan sold his
interest to a naval man who opened a Brandon’s school down near
Annapolis or Washington someplace. But that isn’t the same Brandon's
school. It has the name, and he was associated with Sullivan. Sullivan
sold the name but founded his own school up at Cornwall, New York, and
he still runs that.

Q: | understand it's quite a good school. You went to prep school then for
one year before going into West Point?

A: | went to prep school and | took my examination from Brandon's Prep
School up a Highland Falls.

Q: Y ou mentioned you played two more years of football. Was that at
Kemper where you stayed on two more years?

A: No, at Wentworth. Well, | was too young to go into West Point, and |
got my appointment to go there when | was 17. | didn’'t enter until | was
18, but | had that year and | finished that football season when | was 17,
| guess, at Wentworth and then went up to Brandon's. No, | was 17—it
was in 1911. | graduated in 1910 from Wentworth and then | went to stay
on one full year as a post-graduate at Wentworth until | got old enough
to take the examination, or to get my appointment to West Point. Then
| spent a half a year that fall a Wentworth and then went up to Brandon's
and took my examination from there. | would never have gotten into
West Point without going to Brandon's. He had a wonderful course. He
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William M. Hoge

was a tough old devil—swearing. He had a wild group, too, that were
there but he disciplined them, handled them. The old man would walk
down the aisle in the morning and give us all hell. But he was very
thorough. He wrote a lot of books on the entrance examinations that had
been passed and we studied. There's where | really learned all | knew
when | went to West Point.

So you found that it was not only worthwhile but essential?

Well, | would never have gotten in without it.

Q: | believe you received a congressional appointment?

| had one from a senator from Missouri. Got that myself through friends
who were lawyers and doctors and bankers around Lexington. They got
it for me. | didn’t meet Senator Reed until after | had been graduated
from West Point. In St. Louis | met him when | was, | believe, a mgor
or a captain-l guess a maor at that time—but my appointment was
entirely through friends.

West Point
Q: When did you decide that you wanted to go to West Point?

A: Well, | knew it all the time, plus the influence of Wentworth. One of the
most influential men [on me] | had there at school. Of course, | had a
brother [Benjamin F. Hoge] who went to West Point, and he was captain
of the football team in 1914. No, he graduated in 1914, but he was
captain in 1913. That was one reason, but | would have gone anyway.
But it was a colonel, well, he wasn't a colonel at that time, | think he was
a lieutenant or captain of cavalry in the Army, who was detailed at
Wentworth as the PMS& T [professor of military science and tactics] and
he also acted as commandant. He was the greatest man with boys | ever
knew, and he took me under his wing. He gave me his dog, he let me
ride his horses, and he was just the greatest chap | ever knew. We used
to go hunting with him and everything. He was much older than |
was—he was a graduate of VMI but he had been in the Army since about
1901 or 1902; | don’t know when he entered. He was a great person, and
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| think he had more influence on my desire for the Army than anybody
dse.

What was his name?

Edwin A. Hickman.

Q: H-i-c-k-m-a-n, Edwin A. Hickman. I’'m sure a lot of the people they put
in the schools now as PMS& T would like to have that background,
because you know we have a big push now to get a better quality officer,
a very motivated officer, into the colleges and universities.

A: | know they tried to. They need something. | see they got an
appointment for a girl to go to West Point. | saw that in the paper.
Yes, sir, that's right.

A week or so ago.

Q: Air Force Academy and West Point, sent one to each.

A: Well, that’s not going to help the football team.

Q: Well, it may, sir; it couldn’t hurt it right now.

That was awful.

Q: Sure was a bad year. I'm sure your mother was in favor of your going.

Oh, yes, she was.

Q: Let’s see, you had the one older brother and | believe—
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| had a younger brother [Kenneth G. Hoge], Class of 1920, who died two
years ago [27 December 1972]. He was retired, too. Both of them were
colonels and both of them had been in the Cavalry. One of them retired
from the Cavalry. The other later transferred to the Adjutant General’s
Department and he retired from the Army, but then went with [some]
association.

The Retired Officers’ Association?

No. It was taking care of al soldiers. What is that thing that benefits
them? It's some name. It’s like the Army [Emergency] Relief except it's
much bigger [Army Mutual Aid Association]. The Army [Emergency]
Relief used to be very small, but then during the war they started this
other one which became quite large-took in the entire Army. He was
executive officer of that until he retired. He died in 1972.

Y ou entered the Military Academy in 19127

1912.

Your brother was still there?

Yes, my brother was there for two years while | was there.

And he was on the football team.

Hewasonit. | was kind of a scrub. | did win my letter. | got to play
alittle bit in one Navy game, but | wasn't as prominent as he was.

Well, you had quite a few prominent people on the football team back in
that time frame.

Oh, yes. We had [Vernon E.] Prichard and [Elmer Q.] Oliphant and
[Alexander M.] Weyand-he was a classmate of mine-and [Louis A., Jr.]
Merillat, who was a great All-American.  There were several
All-Americans up thereat that time. There was [Leland S.] Devore in the
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Class of 1913. Merillat was in Class of 1913, too. No, he wasn't.
Merillat was 1915. | don't know whether Babe Weyand was
All-American. | don’t think Babe ever made it, but he was captain of the
team my senior year.

Q Let’s see, you graduated the year following General Eisenhower. He was
in the Class of 1915.

A: Eisenhower was there. He was in the class ahead of me.

Q: He was the manager of the football team?

No, he played football the first year | was there and then he got hurt. He
hurt his knee, and he didn't play anymore. He coached Cullum Hall. In
those days Cullum Hall was, | guess you'd call it the—we were not on the
football squad—whatever you call them now. | don't know whether they
have it anymore. We played high schools and small colleges and things
like that. | played on Cullum Hall one year.

Q: That's the B Squad, and | think they kept the Cullum Squad name for a
number of years.

A: Eisenhower helped coach that one or two years. |’ ve forgotten.

Did you ever know General MacArthur?

A: He was 1903. | knew Genera MacArthur-served with him several times
later.

Q: | wanted to get into that. Particularly the experiences in the Philippines
with General MacArthur.

A: A very interesting period.
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Philippine Corps of Engineers. What are some of the reminiscences you
have of West Point? I’'m sure you and your class, just like everybody
else, got into mischief and—

Oh, yes. We didn't all get put on the area or anything like that. We
missed that one. We didn’t silence a TAC, but a couple of years before
that they had silenced one of the TACs. He was still a TAC when | was
there. It nearly ruined his life.

Now that’s a new one, sir—the Corps of Cadets silencing a tactical
officer?

Yes. And | have forgotten what it was for because it was before | entered
there. But they silenced him. When he came to the mess hall as the
officer-in-charge everybody stopped eating-just quit. And he took that
| think once or twice. Then he stood the whole Corps up and marched
them out without dinner, and they all went back to the barracks and
couldn’t get their dinner. They followed that up for severa days after
that, but they finally broke it. | don’t know whether they put anybody on
the area or not. That was before my time.

| never heard of that being done—silencing atactical officer. Of course,
they silenced cadets for breaking the Honor Code, but | hadn’t heard of
TACs being silenced.

| think he was a battalion TAC.

I’'m sure the football teams back then, well, they were stronger than |ast
year's team, but Army was sort of growing as a national power at that
time, wasn't it?

| saw the first Notre Dame game; that’s when Notre Dame came up. We
saw two really great games up there. In those days we played pretty good
games. We played Yae and severa of the big schools. We had a much
simpler schedule, too. We didn't have two or three big games, but we
did play Yale and Harvard once in a while. We had Charlie Daly
[Charles D. Daly, USMA 1905] as our coach. He was a great coach and
agreat little man. He had been an All-American at Harvard, and then he
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came to West Point and became an All-American the second time. Then
he resigned from the Army and went back to Boston and coached at
Harvard. I've forgotten how, but at some period in there—whether he got
in bad with politicians—he was also a fire commissioner [1910-12] or
something that was supplementing his salary. But he got dissatisfied, and
he came back to West Point and got recommissioned in the Army by a
special Act of Congress [1919]. | think he’'d been out five, six years, or
more than that. But he coached al the time | was at West Point. Not dl
of it, “Pop” Graves was coach the last year | was there. But we played
pretty good football. | saw the first Notre Dame game. That really was
something because that revolutionized al of football. That was the first
time the East knew anything about the forward pass. And then the
pair-Rockne was an end and Duryea was the quarterback-they put on
an exhibition you couldn’t beat. They beat us by] about 20, well, | don’ t
know whether it was 25 or 30. Maybe we made a score, | don't know.

| don't think so.

But | did play one year against Notre Dame. | think it was the next year
when we beat them. That’s one of the few times we beat them. But
Rockne and Duryea had gone. | think | played the whole game. We
didn't have an offensive and a defensive team in those days. Sometimes
we'd play the four quarters straight through.

In both directions.

Played al the game. | think | played the entire game of that one. That
was the biggest, that was the highlight—except that we beat the Navy
during those years, three times. We lost when | was a plebe, the only
time we saw an Army defeat [to Navy]. But we won the next three years
that | was a cadet, which was a great thing.

Q: Do you put the same importance on the athletic program at West Point as
Genera MacArthur’s words over the gym reflect: “The fields of friendly
strife?”

A: Well, | don’'t know whether that’s true. We had very little time to do
anything else because the corps was very small in those days. At one
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time, they were down to, | think, 450. We got to about 600; that's al we
had in the corps.

| think there were about 182 in your class?

Oh no, we only had 125. We had many turn-backs in my class. The big
class was the Class of 1915 that was ahead of us. They were too big, so
they began to ‘find” [*found” to be deficient in either academics or
discipline] them and turn them back. We got maybe as many as 20
turn-backs from the Class of 1915.

That turned out to be a mighty big class as far as the success of the
members of that class.

Oh, it was a wonderful class. That and the Class of 1917 did extremely
well. My class didn’'t do very well and | don’t know why, except, well,
there is a thing in there about classes, too, because of opportunity. You
don’'t get it unless you get an opportunity, and some of them were off on
training camps and doing some other duty. | remember Eisenhower was
out at Leavenworth when we were out there organizing the 7th Engineers.
And there were several of 1915 in my regiment at that time; we had four
1915ers. Now that doesn’'t bear me out on 1915 and the better chance,
but they got promoted a little early and they al had to stay back in the
States. We weren't promoted until we got to France. You see, | was a
captain before | had been in the service a year.

Right at the start of World War 1?

World War |, and | was a major when | was, well, in 1918. I’d only
been out two years; later | was a major three times.

| noticed that in your promotion list.

Back-and-forth  temporaries. We had little time for football or anything
else. We went to school until four o’clock in the afternoon. We never

got off for afternoon practice except after school. | don't think we got
excused from parades. They didn’t have a parade every evening in those
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days. We weren't excused from inspection, Saturday inspection; except
those on the football squad had a separate inspection earlier so they could
get dressed for the game. We didn’'t have but an hour or so aday except
on Saturdays or times like that. There wasn't much athletics in those
days. We had an indoor meet and outdoor meet. We had a basketball
team and a baseball team.

You played baseball too, | believe.
No, | didn’t play baseball.

Q: You didn’t play baseball?

No, | did not. | won my numerals in the indoor meet, and | also won one
in the outdoor meet my last year when we had an outdoor meet.

Q: Had you already decided to go into the Corps of Engineers early in your
time at West Point?

A: No, | wanted to go into Artillery, Field Artillery; that’s what | had hoped
for. | was going into the Cavalry anyway. | knew | could make that all
right. The reason | went to the Engineers was all on the spur of the
moment. When we signed up for branch choices—you know how you do
that. | don’t know whether you do it now. Stand in column in order of
class standing.

The way we do it now isjust stand up when your name is called.

We all went over and signed up our three choices. Well, the man ahead
of me was Bob Neyland [Robert R. Neyland, USMA 1916]. He was a
great pitcher and a very good football player; and Bob Neyland ranked me
one file, and Bob signed up for the Engineers. While | was standing there
watching him, | suddenly thought, “Why that so-and-so, if he can do that,
I’ll do it too. " That was my first thought. Then | asked for Engineers,
Artillery, and Cavary. | didn’'t have much hope because they hadn’t
taken in the years before more than four or five officers in the Corps of
Engineers. But that year they took, well, | don’'t know, | was 29, and |
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know there were two Engineers below me. But that was a big expansion.
They were just beginning the Mexican Border affair and for some reason
they expanded the Engineers. | was on graduation leave when | got word
that | had been commissioned a second lieutenant in the Corps of
Engineers. Well, | went to my future wife and spilled it to her that |
thought | had to resign, that | couldn’t stand that. | saw Colonel
Hickman, who was still at Wentworth in those days, and | said something
to him about it. He said by al means take it, go on and do it. So | did
and | stuck with it. But | was very much worried at that time that |
couldn’t possibly stay in the Corps of Engineers. | didn’t think | had the
brains.

Well, evidently you did.

| didn't have the brains. | did stay with it, and I’'m very happy that | did.
| think | got more experience in the Engineers than anybody in my class
in other branches, and | had, well, we had severa good Engineers in the
class but we had—I think it must have been around 15 or 16. | know
Tom Finley later became a generd. He was a great, very close friend of
mine in the Engineers but he decided to transfer. His father had been a
cavalryman, his grandfather had been a cavalryman, and he wanted to be
a cavalryman. We went through the First World War; he was sent off to
school to teach when we got to France. Tom came out very much
disgusted, and he said he' d be damned if he was going to be a desk
soldier al his life and he was going someplace he'd get service. So, he
transferred to the Infantry. He ranked about five in the class. He later
did very well, but he didn't get the experience that | got staying in the
Engineers.

| had more experience than anyone, various experiences, and | wouldn’t
change it because the time came after the First World War when they had
all those people in camps and what not. A lot of the people had to go do
that. They fiddled around, and they didn’t have any soldiers. There was
nothing to do on the post. | had a very active life as an Engineer in those
times. | was busy all the time. Teaching school was something else, but
| did get a chance after I'd gone to school at MIT. | came out and had
ayear at district work, which was very poor. Then | went to teach at
Belvair for three years, and then | got orders to Leavenworth in the Class
of 1928. So, those years were busy years, and after that | went to the
Infantry School as an instructor and spent three years there. Then | went
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over to the Mississippi River Commission, and | was very fortunate in
that, with people | ran into. | was dissatisfied with my first year there
because | had nothing to do. They were trying to make me write a book
on cost accounting and so on—you know, that cost manual.

This is while you were at Vicksburg.

A. | had no idea of anything on that.
Q: Well, you had a previous duty assignment at Rock Island. Is that the one
you didn't like?

A: Yes, | didn't like that.

Q: That was your first experience in district engineer work.

Wdl, I'd been a short time, when was that?

Q: Oh, Kansas City in September—

A: When | came back from World War [, | spent about three monthsin
Kansas City and then | went to VMI as the assistant PMS& T. And |
spent, | don ‘t know, two or three years there. Two years, | guess, and
then | went to MIT. But as | say, my life in those years was always very
active. You see, | didn’'t have any time. But those people who were in
the other branches of the service besides Engineers just stood around and
did garrison duty. They had no soldiers, everything was going downhill.
They were sent off to these camps; what did they call those camps?

Q: Were they training camps?

A. No, they took all those boys away from the cities and so on. Put these
camps al over the United States.

Q: Oh, the CCC [Civilian Conservation Corps|?
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CCC. A great many officers had to do that. Well, that wasn’'t too bad
except they were off by themselves in woods and so on. But during that
period | had this district work and then | got the assignment to the
Philippines.

Let’'s go back. We've gotten into your career some after you graduated
from the Military Academy and how you decided to accept your
commission in the Corps of Engineers. | found that a very interesting
story because branch selection is normally a very long, thought-out
Process.

WEell, | thought it out too, but I never thought about the Corps of
Engineers.

Fort Brown, Texas, and Washington Barracks

Q:

An awful lot of them do that. My roommate at the Military Academy
made a spot decision to go to the Air Force after having planned on going
to the Corps of Engineers, if he were high enough. It turned out he was
high enough, but he decided to go into the Air Force. That was a
spur-of-the-moment decision also. Just after commissioning you went to
the 1st Engineer Regiment in Fort Brown, Texas, but you only stayed
there about four months. Was that a basic training unit?

Oh, no, it was troop duty. We stayed there until the war was declared,
the First World War. | was assigned to a regiment. | was a company
officer and we built and maintained roads around, made reconnaissances
and surveys, al up and down the border.

Working out of Fort Brown?

Out of Fort Brown.

You were a platoon leader then?

| was a platoon leader.
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Q: What were your initia impressions of the Army? Prior to World War |
when you graduated from the Military Academy and went down to Fort
Brown, Texas, did you know at that time that you were going to make a
career of the Army?

A: | was dedicated to the Army, | have been al my life. | intended to be.
It [border duty] was just a wild young buck’s experience. | was interested
in everything | saw. | enjoyed the border. | enjoyed the work | had and
the people | associated with; and after West Point it was freedom. We
weren't entirely puritan about the whole business. We used to go
downtown and get a bottle of liquor and come back and sit by the stove
and drink it. We did make one expedition over into Mexico [for which]
we could have been court martialed and kicked out of the Army at that
time. The division all went on maneuvers, and | happened to be detailed
for some reason to take over a searchlight platoon. That was the only
searchlight platoon in the United States Army at that time. Oh, | don't
know what it was for, battlefield illumination or something. Anyway, |
had to take it over. So they went off on maneuvers; and “Bugs’ Oliver
[Lunsford E. Oliver, USMA 1913], who was the supply officer at the
regiment, and there was another officer there, what the hell was he doing?
Well, his name was [Hugh C.] Minton and he later became a major
general in Ordnance and came in the Regular Army; he was left back.

So, one night, we decided to go to Mexico, and it was forbidden to go
across the bridge. So we put on civilian clothes and we went across, and
we told them we were buyers from Kansas City when we went across.
When we got over there, hell, they knew all about us. By the time we
arrived at Matamoros in the plaza, the band started up an American tune
and all the boys and girls were parading back and forth around in circles
around the sguare, and the band-they all stopped and played American
tunes. Well, anyway, we went around and visited, oh, | don’t know how
many places. We went to saloons. We didn’'t do anything wrong. Then
we went to a theater and saw a play. We didn‘t understand it, but it came
about time to go back to Texas and damned if the bridge wasn't closed
and we couldn’t get across. So we went up to this hotel. Right about that
time there were people being shot. During the Villa troubles, there were
bandits all over the place and they were shooting up strangers on the
street, and we didn’'t want to be found on the street. As Americans we
were trying to hide our identity. So we went to this hotel. Well, we got
a room, the three of us a great big room. Absolutely bare, there was a
bed in it and a table and a couple of chairs. We started to go to bed at
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about midnight and we pulled back the covers, | never saw as many
bedbugs in one place. They were under the pillow! There wasn’t room
for them to get in the mattress. They were just al over the place. Well,
we decided we couldn’'t do that. So we put the chairs on top of the table
and we sat on the chairs al night long. And we had this hack driver, a
Mexican boy with a pony, who was to call for us the next
morning-Fedora or somebody like that. He arrived about daybreak, and
we couldn’t go across the main bridge at that time. So we had to go
down the river and cross on a ferry and get over on the other side and
then get back to Fort Brown without being identified. That was a wild
night, but it was al just trying to do something you weren't supposed to
do.

Everybody does that.

It was all right.

Now, is Fort Brown, is that in existence today as another post?

No, it has been turned over to the state. There's now a state college or
something. | don’'t know what it is, but it was turned over to the state
with al the buildings and everything else, and they opened up some sort
of school there, state school. | think mostly for Mexicans.

With Europe aready in the war in 1916-17, do you remember the
build-up for the American entry into the war, how the Army felt about it,
how the public felt about it, and anything that caused changes in those
feelings?

Oh, | don't know. | don't remember that. We were dl interested in it.
Of course, when | was till a cadet at West Point, we were studying the
war. We had lectures on it, on [the] first years of the world war. So we
were acquainted with it. At that time we went to the border. We were
more interested in the border business and [Pancho] Villa and so on. We
were not particularly involved on that end of the border; the activities took
place over around El Paso and around that area. But we were on patrol
and we watched people. We were forbidden to go across. | don’t know.
It took along time to build up. [President Woodrow] Wilson had trouble
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building up interest enough to get into the war. Whether he wanted to or
intended to, I’'m not sure.

Q Well, Wilson was on record initially as—

A: ‘Peace at any price” and al that business, and he wasn't going to do
anything to stir up war; but he led us into it. I' m sure of that. | don't
remember whether he—I don’t think his incident was as blatant as
[Franklin D.] Roosevelt’s was to get us into the Second World War, but
he wasn't averse to it. | don’t think he had—what was it—the Lusitania
or some ship torpedoed. We lost alot of people. That was really the key
point.

Well, that built the public support that sparked the patriotism.

Public support—

Q: When you were studying at West Point, studying the war in Europe, was
the consensus then that eventually we would get into it?

A: No, nobody—I don't know what the other people were—as cadets we
weren't worried one way or the other. We were interested in it, studying,
trying to find out what the war was all about. We weren’t that serious;
if we were going in we'd go in, that was al there was to it.

Q: How about when we did get into it? Do you think that the Army had had
enough warning to properly prepare for the entry? Do you think the
training was sufficient before then?

A: No, we hadn’t. But we were working hard. We had nothing before we
got into it. Then we started to prepare. We started at Plattsburg Camp
[New York]. Well, we had started that before. Then we started to get
recruits. We had the draft and training. We trained hard. We were
working ten or twelve hours a day on training. Of course my regiment,
my company at that time in the regiment | was in, was amost entirely
volunteers. We had no general draft at that time, and they ‘d come in.
But we started out with about, well, up, | think, we only had about 35
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men after it split per company and we went up to 250. But we had all
volunteers.  We had nobody with experience, but we had some
crackerjack men. I'll tell you this for my company. We worked like hell,
and we did well. And | remember when we were at Leavenworth we had
a boxing tournament, a post boxing tournament. There was nobody on
the post except our regiment, and a lot of Signal Corps and a few post
personnel, but we had a boxing tournament. | don't know how many
classes—there were about six or seven lightweights on up to heavyweights.
You know, my company won five of them. | had the damndest lot of
platoon sergeants. Every platoon sergeant that | had—he had one
challenge, he'd lick any man in the platoon. And they were good ones,
they were crackerjacks. Just as tough, and they had been before that the
misfits. Most of them had been the misfits of the Army. Most of them
had spent their time in the guardhouse from AWOL [absent without |eave]
or what not. But they buckled down, and they turned [out] to be the best.
They hadn’t had an opportunity before, but when it came, they accepted
the chalenge. Before the war was over, | got three or four of those
sergeants commissioned as officers. Oh, my first sergeant | got out of the
Disciplinary Barracks [Fort Leavenworth Military Prison]; he had been a
deserter from the Marine Corps.

Your first sergeant?

He had served his time. | was hard up because | lost all my good men.
They went off to start new regiments. They were commissioned. | had
about three first sergeants before that, primed one right after the other,
and every one of them would get an offer of a commission—qgo off with
some new regiment. So you were down to al recruits. Well, | had this
old fellow, he was a fine-looking chap. He hadn’t much brains. He
deserted from the Marine Corps, and he'd served his time in the
Disciplinary Barracks. But he was out and | got him. He came over; he
did al right. He wasn't very brainy, but he was a fine-looking soldier.
He looked a perfect soldier, but he wasn't much of a soldier. But,
anyway, that was the type of people we were working.

All of them being volunteers, | guess most of them were motivated by the
spirit to get into the war and support?
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They were right. | didn’t have any draftees at al. | think the draftees are
al right. I never served with them. We were al volunteers; they had

come in without being forced in.

WEell, | guess that answers another question | had about the morale of the
troops. It sounds like the morale was extremely high.

It was, it was tops. They
would try anything. Not
only that, they would lead.
Yes, and follow you
anyplace, anywhere. | had
some good ones.

Fort Leavenworth

Q:

| have that in May 1917 to
March 1918 you were
assigned to the T7th
Engineers at Fort
L eavenworth.

Wait a minute—those
dates. | went from Brown
to Washington Barracks at
DC, which is now the
National War College
[Fort Lesley J. McNair].
See, that was the old
Engineer post in those
days. We only had three
regiments of Engineers in
the Army: the Ist, 2d,
and 3d. Well, at that time
battalions expanded from
two companies of the old
1st Engineers to become a

William M. Hoge as an engineer
lieutenant in full dress uniform.

regiment—and we all drew lots for regimental assignment. Our regiment
was assigned to form the 1st, 6th, and 7th Regiments; we were officers
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for those three regiments. We drew lots on that and of course the choice
everybody wanted was the 1st Engineers. It was the first one to go
overseas but we had nothing to do with that—we just drew lots and | was
assigned to the 7th Engineers. We went out to Leavenworth and a
company joined us from the border. | was with B Company in the 1st
when the 1st came up from the border—another company came up from
the border and formed the 2d Battalion of the 7th Engineers. We formed
the 1st Battalion from B Company, 1st Engineers.

Q: | see, so the 7th Engineers was actually born out of the 1st Engineers
through the drawing of lots?

A: The 1st Engineers, the old 1st Engineers, formed three regiments.

France and Luxembourg
Q: That was in preparation for the war?

A: That was just after the war was declared and we went to Leavenworth,
and we stayed out there and organized the 7th Engineers until we were
ordered to France in March of 1918. | think we were ordered there in
February. | know we were for | missed the birth of my first son. He was
born in February but we were already on the way to the port of
debarkation. So, | never saw him until he was a year and a half old. He
was walking and talking when | came home. We went to France and the
regiment was then split.  Well, my company-the company | had—was
assigned to the construction of the hospital at Rimaucourte, a base
hospital.

Q: Rimaucourte, is that correct, sir?
Rimaucourte. What the hell is the name of that province? Anyway, it's

up near the border. It was the Haute-Marne.

Q: The Belgium border.
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A: Not the Belgium border—the German border. But | went to this place and
our battalion was split and each company had a construction job. Two or
three of them were on hospitals and some back in the advance sections of
the SOS [Services of Supply]. We stayed there until we were mobilized
for the St. Mihiel Offensive, and that was the first time we had heard
shots. We'd gone over in the mountains before that. | had been shot at
when | had gone on patrols out in the enemy lines severa times; but | was
a volunteer. It was just static warfare.

Q: | was interested that you mentioned that each Engineer unit had a separate
construction job assigned.

A: Well, | was assigned after leaving Rimaucourte to the French Army, and
| went up attached to the French. | stayed with them, oh, a little while,
and then we were detached and the regiment came up. We were ahead of
the regiment, but we went into the line up near St. Die—outside of S.
Die. We had nothing there but trench warfare. We were in trenches all
the time. All we did was patrol a little.

Q! Now, you mentioned that was volunteer. You weren't assigned to an
infantry or line unit?

A: No, we went out there—to blow up some barbed wire or to do something
like that. It was more just as an experience, and | went aong. | wasn't
supposed to go, but | was captain of the company and we only sent about
asguad or so. But we did; we were up in the front line and we never had
suffered any casuaties. Remember, we got a couple of shellings that
went on during that, but nobody was hurt. We were digging deep shelters
most of the time—underground shelters—and that was what we were doing
most of that period.

Were you advising the infantry at that time?

No, we weren't advising at all. We were doing the work. We were
stringing barbed wire where we had to and putting up defenses. It was al
defensive. Then we were mobilized for the St. Mihiel Offensive. And
we got the regiment together then and went up into the St. Mihiel sector.
| know | was behind the 6th Infantry at the time, and we did mostly
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patrolling and opening up roads and so on. But we did do something out
in front. We got shelled alittle bit, but suffered no casualties-it was
simple. | don't think we had any casualties during that period.

Then we moved over to the Meuse-Argonne sector after the
Meuse-Argonne had started. We made our movements all by night,
marched every night and bivouacked in the daytime. Part of it was by
truck. Then later when we got closer up into the line, | had infantry
combat for the first time. It was up between Cunel and Romagne, and my
battalion captured the town of Romagne, for which later the Romagne
cemetery was named. It's the biggest national cemetery in Europe. We
did capture the town of Romagne. But we went across there. The
infantry on our left—I’'ve forgotten, | think it was the 33d
Division—hadn’t come up, so the brigade commander ordered usin. We
were attached to the 10th Infantry Brigade, and the brigade commander
ordered us up thereto cover that gap on the left of the 6th Infantry, which
was wide open; and that’'s where | went in and that’s when we captured
the town of Romagne. Then the infantry pulled out, and we stayed there.
Well, we did get ready for an attack or two. We did make an attack from
that line later. That was vicious in there, very tough fighting. The
Germans were pretty rough to go through. We did go in and had to
carry small bridges up to cross a creek that was up there ahead of the
infantry. We did that, but |1 got one of my best company commanders
killed, lost not a great many men, and we stayed up there after the
infantry. Well, no, we were pulled back. The regimental commander
came up and protested the use of Engineers in that job, so he raised hell
with the people. They were supposed to be doing something else. But
Generd Malone was the brigade commander, and he was a crackerjack.
He'd come over from the 2d Division; no, it was the 1st Division. He
had been a regimental commander over there. He was a good one. He
came to be my brigade commander. | was attached to his brigade most
of the time. Then we pulled out of there and went over near
Dun-sur-Meuse on the Meuse River. | went in at Brieulles and that’'s
where we crossed by putting pontoon bridges across, opposite Brieulles.
| think we had the first bridge across. Anyway, we got one across and we
got some wagons across. We had to go across and get on a levee to get
out of that hole.

You had to cross the bridge?
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A: We crossed that and then we came to a levee and we had to go up the
levee for a distance until we could get off onto a road; it was very
congested. We got across there. You see, | guess that's when | got a
DSC [Distinguished Service Cross]. | got a DSC. | didn't get aDSM in
the first war. | got a Silver Star in the St. Mihiel Offensive. | got the
DSC in crossing the Meuse River.

General Pershing presents Hoge with the Distinguished Service Cross, 1919.

That was the action putting up the bridge?

Yes, we had a French pontoon train. | remember that we couldn’t talk to
them, but we had practiced before that with this equipment so we knew
how to work it. We'd practiced back in the woods.

Q: Did we have any US bridging thereat that time, or did you use al French
equipment?

A: No, | don't think so. It was only French, but we had practiced back in
the woods and they came up in the night. We went over to Brieulles, oh,
| don’'t know, for a couple of days, a day or two, and the crossing was
aborted.  They couldn’t get the infantry to go out ahead for cover.
Actually, we put the foot bridges across for the infantry to go and then
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stood in the water in this canal and river and held some of the little
pontoon boats up with the infantry crossing over on top of them. And
then we put in the wagon bridge. But we had no way out, it was all very
congested on the levee and you only had one-way traffic for some
distance. | remember the corps commander came down there. | tried to
raise hell with him because he was going against our traffic and we only
had one-way traffic. Everything would stop when he’'d come down to see
it. He came down on the far side.

Let me ask about the doctrine of Engineer utilization then. You
mentioned earlier that at St. Die when you were in the static warfare, you
actually did the work of laying the barbed wire and digging the trenches
and so forth. Was that the doctrine at that time—the Engineers did
that—or were they to advise the infantry?

We mostly did it. The infantry had to do it when they—but we weren’t
building many trenches. They'd all been built—they’d been in use there
for four years, a whole network of them. We went out and put up alittle
wire and we went out to destroy German wire once, but that was about all
the warfare we saw in those times.

Now, it's always of interest to try to convince people that all troops in the
line are responsible for mine warfare and building fortifications.

| know, I’ve taught that business severa times, but | didn’t get very far.
It isn't popular.

No, that's usually the case.

That was taught at Leavenworth, but it's labor they don't like. Then, of
course, the whole principle changed in the Second World War from long
lines of trenches with communication trenches in between to nothing but
foxholes. That was our type of construction during the Second World
War. | was with the 7th Engineers al the time. | came back with it. |
stayed with it from its organization until it was reorganized in the United
States.
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Q: At Fort Gordon?

A: Yes, but | had aready been ordered to Kansas City at that time. | wasn't
present actually, but there was nothing but a skeleton left because the men
were discharged soon and | think it was less than company strength in the
whole regiment after that.

Q: | think the Germans used gas warfare at Meuse-Argonne, didn’t they?

Y es, we went through one of the gas attacks. | took my battalion through
that time we went in as infantry. We had to wear gas masks. It wasn't
much fun. | don't know how bad—there was gas around, no question
about that; but we had to advance across open fields up towards the
Cunel-Romagne line and there was gas in that. In fact, we had to wear
gas masks, and we had it, | guess, throughout the war.

Q: | imagine that when you had it you didn’t have much of a problem with
gas discipline—or did you have much problem convincing the troops to
take care of the masks?

A: Oh, | don’'t remember. We didn’t experience a great ded of it because
we were back generally-we were not in the front line. It was only when
we got up forward that we worried about the gas. The damned gas alarms
would start at one end of the line. They'd start blowing these sirens—gas,
gas! And they would start 20 or 30 miles away and just go like a wave
all along the front line. These sirens would blow and everybody would
put on gas masks. Well, the gas was way off, but that’s the way the thing
would go.

Q: Y ou know we always picture General John J. Pershing as sort of a
personal-type leader; he got down to every level, every troop knew him,
everybody in AEF seemed to know—

A: 1 don't think so. | never saw Genera Pershing but once. He gave me a
DSC [Distinguished Service Cross| then after the war was over. He was
tough. Tough old disciplinarian. He's a fine commander, I'm &l for
him, but he didn’'t get around.
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| guess it was just the reputation.

Yes, that's al hooey. He didn't do that because he was up at GHQ
[General Headquarters], and we never saw him.

He didn't get around the battlefield much then. You mentioned before
that you initially were assigned directly or attached to the French.

When we started into the line, | was attached to a French division. It was
al spread out. Our division was just arriving; the 5th Division was my
American assignment. But they had just come over and were training and
so on. We were sent up into the front line up in the Vosges Mountains
to learn something about it, and that’s the first time | ever saw an attack
at night by one of these, what do they call it? Went out to capture
prisoners and they put down barrages, box barrages; | did see that one
from up on the hilltop.

Was it a reconnaissance-in-force then to capture prisoners?

They were dl in the line. They were not—except to get prisoners and
find out what was going on. It was to capture prisoners. They did that
quite often in those days. They’'d send out these parties to capture the
prisoners.  They never were trying to take land. We stayed with them,
oh, it wasn't too long. | don ‘t know whether | mentioned this before or
not, but we were going in the line. In those days they paid the troops in
cash on payday, and the officers paid them. Well, | was just behind the
line—you couldn’t cross until dark and | was in bivouac there behind this
restraining line, and the colonel and the adjutant or somebody came up
with my company payroll al in cash. And it was getting dark and | had
to get rid of that damned money. | had to walk, carry this, and | couldn’t
carry that much cash and | didn't want to have it on me. So | got the
company lined up just at twilight. | lined them up and everybody had to
sign the payroll when they received their money. Well, then it started to
rain. So | had a poncho held over me. | paid them, whole company in
the half dark in the rain, and | got rid of everything but for one man. He
was absent. And you know, | came back to the United States, | till had
his pay. It wasn't much. It was only about five or six francs or
something. | never did find out where he was, whether he was alive or
not, and | don’'t know what ever happened to him. But when | came back
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after the war was over, to the States, | took out some old clothes or
something and | had his pay still in my pocket in those pants.

Q: Was the accounting as strict then that you had to turn that back into
Finance and all that?

A: No, everybody forgot about that and | never turned it back. It wasn't
worth a dollar. | don’t know who he was or | don’'t remember anything
about that. | don’t think | ever could use it because it was French money
in the United States. Anyway, that’s one of those little incidents.

Q:  What was the reaction to the French when you joined them?

Oh, they were very niceto us. They didn’'t understand us, and we didn’t
understand them. | know we got up there and we were supposed to build
dugouts and so on, reinforce the French. We started to work as soon as
we got there. We were very much interested in doing our part in the war,
learning something about it. We started right to work. Well, | think
we'd been up there about a day and it was Bastille Day. | didn't know
anything about the 14th of July. We went to work on the 14th of July.
That just put the French back on their heels. They couldn’t understand
that. They didn’t know what we were doing. Then when we left the
French and we started off on our own, we had to rejoin our division up
a couple of sectors to the north and we had to march over. We were
still—I guess we were behind the blackout line; anyway we had marched
that day. We'd march always at night. Well, we got up close to the
place where we were going into the line and we had breakfast and so on.
We started up in plain daylight. | hadn’'t seen any Germans or German
planes or anything, and if we did see one—once in a while a
reconnaissance plane came over—when it did we'd stop and get off to the
side of the road until after the plane had disappeared over the hill. We
then went back and started marching again. Some Frenchman saw us
from up in the line, and he was horrified. “These Americans, these crazy
Americans, marching up there plastered. ” Well, we finally got into our
place up in the line, and | was called up to the regimental commander, or
whatever he was, and was told a few things. Didn’'t know what the hell
he was talking about, and it didn't mean anything to me. We were
supposed to go to our place. That was just how much we knew.
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Q.  Soyoujust marched right on up?

We just marched, and whenever the reconnaissance plane came over we'd
stop and get off the road. We weren't shelled, so | guess it was all right.

Q: Just as long as you made it. When you left France, did you actually go
to Camp Gordon at that time?

A: | never went to Camp Gordon because | left. | went on leave to see my
wife and only son after we'd landed in New York. | got a leave and got
over to see them. Had never seen the boy and | had, oh, about ten days
leave. In the meantime, | got orders to go to Kansas City, so | never
went to Camp Gordon as | remember. | don't think so.

Kansas City and Virginia Military Institute

Q: You returned to New York, | believe, in July 1919. Is that right?

A: Let me see, seems to me it was about the first of August. | know it was
the last of July or the first of August.

Q: And you only got ten days' leave?

A: Oh, yes. And | was lucky to get that. Very few people got it, but my
regimental commander objected to that very much. He wanted to see his
family, too. | won out for that much, and | got these few days off. And
it was while | was on that leave that | got orders to Kansas City, and |
went out there and stayed only a couple of months. Then | landed down
in Lexington, Virginia, at VMI [Virginia Military Institute] the day before
Armistice Day—I remember that—that was in 1919, | guess.

Q: You returned from Europe as a mgjor.

A: | was a mgjor.

Q: Let's see, | think you were promoted to captain in May of 1917.
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A;

Oh, | had been captain at Washington Barracks. We were al promoted.
You see then they had branch promotions. My brother, who graduated
two years ahead of me, was still a first lieutenant when | was a captain
because he was in the Cavary and their promotions were very slow. But
it wasn't until after the war that they got the single promotion list. In
those days the Engineer promotions were very fast. So | was a mgjor, no,
| was a captain when | went to Leavenworth. | didn’'t have my majority
and that was one reason why these people in 1915—they got their
majorities ahead of us—we were waiting for orders but there was no place
for them to go in Europe. They’d had their command; they couldn’t
command companies anymore and there were no battalions ready for
them, so they had to go off to training camps. We were very fortunate
that we didn’'t get our promotions in the way they did, until we got to
France. Promotion to a major, seems to me, was in July of that year.

Let's see, | have 1 August 1918.

About the end of July or the first of August, and | stayed on with the
battalion. | took over the battalion from my previous battalion
commander.

So, you were able to command a battalion as a major?

Yes, | commanded a battalion all through the war. Towards the end of
the war, a lieutenant colonel had been relieved, and | acted as lieutenant
colonel of the regiment; but | never did get promoted to lieutenant
colonel. When we got back, | went to VMI as a mgjor. That's when |
got busted.

Did you consider that as a “bust”? Everybody was being reverted, |
think.
Everybody-colonels went down, even brigadier generals went down to

captains, | think, or some of them. | have heard of them in the Cavalry
or something like that.

What did that do to the morale of the officer corps?

30



William M. Hoge

It was bad for those people. But the officer corps wasn't very large. See,
when | entered the Army, the entire officer corps including Medical was
only five thousand, and they were split up in al these branches and so on.
But when | got up to captain, | stayed a captain. There was one thing
about our promotion that we got before, let’s see, we got our promotions
back to mgjors. No, we didn’'t either—we got busted back, but we kept
our pay as a mgjor—what do you call that?

Were you reimbursed or [did you] receive retroactive pay?

No, you can’'t reverse it. You couldn’t in those days. Your pay stayed
the same—except that there was a to-do about a Colonel Peck and I've
forgotten what he was in. But anyway, somebody had been with the 35th
Division and he had made some enemies among congressmen and
particularly in the Kansas-Missouri area. They were from Kansas and
Missouri-the 35th Division—and when he came up for promotion, they
stopped all promotion but we had gotten promoted just before that so we
held our pay even though we were busted, but they didn't. And the tail
end of my class, at least half of my class, maybe not quite that many-a
lot of my class didn’t get over that barrier in time to retain their pay, and
it stopped them; but we continued to draw major’s pay though we were
captains. | stayed at VMI for two years, | believe, and went to MIT
[Massachusetts Institute of Technology]; and while up there, | got
promoted back again.

So you were amajor again in April of 1921. Were most of the Engineer
officers returning to graduate school at that time?

All of them were. All the bunch from West Point were. There were only
about four officers who had come from civilian universities, and they had
dready been through a civilian institution and had degrees in engineering,
but everybody else had to go to an engineering school to take this
engineering training.

Was there any controversy in the Army or Congress about the Army
sending the Engineer officers back to school?

No, | don't think so. | didn't hear of any.
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That’s come under attack again now.

Well, al officers go, Infantry and everybody else, don’t they?

No, sir, not al of them.

| think many of them.

A large number.

They take all sorts of courses and advance courses in civilian
colleges—not only in engineering.

Q: But it's being cut back somewhat now. There is some criticism about the
Army overeducating their people and the cost is getting prohibitive.
While at VMI, that was, | believe, your only instructor tour with a
civilian ingtitution on ROTC [Reserve Officer Training Corps] assignment.

A: Yes.

How did you like your assignment there?

Well, it was al right. We were split into little units and my unit was the
small one. We had Infantry, Cavalry, Artillery, and Engineers, and they
took them by choice. Had one hell of atime trying to get enough men to
meet my quota because the rest of them, the Cavalry particularly and the
Artillery, were offering al these inducements because of the riding horses
and doing all that sort of thing, teaching horsemanship. They had the big
drag, and | was losing too many of them. So, | got a group of
engineering instructors, civilian, and | got them to work for me and got
Washington to send me down alot of extra equipment. Things like
photographic equipment and all sorts of things—and then | got these
assistant professors to help me recruit these cadets. So, | did get up to
about, oh, | think maybe the strength in my unit was about 25 or
something like that. That unit expired after my tour, | think. | don’t
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know whether anybody took it over after that. | recommended against it
myself. There were not enough men for four units.

Not enough interest in the Corps then?

No, the take was so small it was hardly worth it. But | did everything to
get my people in there and get them recruited and stay in; and we did all
sorts of extra things, but | didn't have the horses to attract them. That
seemed to be the big pull, and these other—the PMS&T was a
doughboy—and all the senior instructors there were artillerymen and
cavalrymen. | was certainly at the bottom of the heap. | had to work all
the time to get enough people to do it. But we did get by—of course, we
didn't have enough to even qualify. | didn’t think it—I wouldn’t want to
say anything against VMI—but | didn’t think it was up to standards in
engineering. | had a couple of good friends in engineering; they were
professors of engineering-particularly chemical and civil engineers.
They were pretty good friends of mine but they were behind; well, I'll tell
you—when | left, here's an example of their standard of education. When
| left VMI and went to MIT there were two graduates; there were several
graduates of VMI went up the same year. We, as West Point graduates,
only had to take one year to get our degree. Those people had to start
back as sophomores.

And go through three more years to get the degree?

So that's just the difference. That was a secondary college in their quality
of education.

| think they’ve improved a great deal now. It's a good system now. Y ou
mentioned the problem of getting cadets into the Engineer portion of the
ROTC unit there. Did you find after World War 1—I guess we hit it after
every war: there's aloss of interest in the military, the drastic reductions
in military-did you find that kids were more reluctant to come to VMI
or any other military or ROTC school ?

| don't remember. It seems to me that VMI was full up to their quota.

Of course, they only had a total corps there of, oh, around four or five
hundred at that time. | have a great admiration for VMI graduates, and
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I've known them in the Army. | think the greatest man | ever knew was
a VMI graduate, greatest American-that’s General [George C.] Marshall.
Yes, gr.

Without doubt, he tops them all. He's the greatest man | ever knew, and
| think he's the greatest American in my time.

Massachusetts Institute of Technology

Q:

I'd like to talk more about him later on and some of the other general
officers, the very successful ones. Well, let’s see, after you left VMI,
you went up to MIT. You did get your degree in one year?

Yes.

Your master's in civil engineering?

We didn’t get master’ s—we only got bachelors. West Point did not give
aB.S. a that time.

Rock Island

Q:

Oh, you got bachelor’'s, I'm sorry. And then you had your, | guess, your
second tour, no, this would be your first tour in a district, in the Office
of the District Engineer in Rock Island, Illinois.

| went there from MIT to Rock Island. My first short period was in
Kansas City after the First World War, but that was only a matter of two
or three months.

What type of work was the District engaged in at that time; you were
there amost two years?

Most of it was building some levees. We had a dredge or so. We had
very little work; we had very little money. | had charge of rebuilding the

34



William M. Hoge

piers of the bridge across the Mississippi River at that time, but that was
not under the Corps. The bridge belonged to the Army, and it was under
the Rock Island Arsenal, and they asked us to rebuild these piers. They
were worried about the structure. That was the main railroad bridge.
The Rock Idland railroad went across there. It was a highway bridge too,
and they were worried about the erosion underwater around these piers.
So, we had to cofferdam them off and put a casing of concrete around the
pier about 2 feet thick all the way up to the top. That was the principal
job | had.

Was that under the civil works program?
Yes, but it was paid for, | don’t know who, the Rock Island Arsena paid
for it. Some way, they got the money because they owned the bridge.

You see, that went from the Rock Island Arsenal island across the
Mississippi at that point over to Davenport, lowa.

But you mentioned the Civil Works function there was rather short of
money?
Oh, they didn’t have much money. We had an inspection boat. Fiddled

around with a few levees. | don ‘t know whether—they didn’t have much
of anything.

Did you have the same interest from the congressmen from lllinois that
we have now?

Not at that time. I've forgotten what the budget was but it wasn't great
and we didn’t have a large force.

Did you do most of the work with troop labor or your own labor or did

you contract it out?

Oh, no, we had hired labor.

Civilians?
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A: And most of them were purchase and hire. That is, when | rebuilt the
piers it was [with] civilian government labor. There were no soldiers on
it except me.

Q: Much the same as it is now, | guess—mostly civilian?

It was good experience. | don't think | did a very good job, but | did the
best | could with the limited funds. Of course, that’s a rock bottom under
that part of the Mississippi River so you couldn't drive piling, steel piling,
down. You had to put down a cofferdam, a wooden cofferdam around it.
| did learn something from that. | had this cofferdam filled with sand
around these piers, and then | tried to pump out the inside of the
cofferdam to get down to do the work in the dry. You couldn’t bring the
water down at all because it seeped in so fast that you'd get it down
maybe a foot with all the pumps you had, and it wouldn’t come down.
| was fooling with that and somebody said I'll tell you what you do. Get
this fly ash from up here at the Arsenal power plant and take it out there
on a barge around the cofferdam and start your pumps. When the pumps
just start, begin throwing fly ash on the surface of the water, and the
suction pulls it down into the crevices of the small holes. It just worked
like a charm. | pulled that water—I’d gotten a dredge one time, trying to
add a big pump, oh, about a 30-inch pump on it—and | tried to pull it
down without this and | couldn’t do anything with that. | put the suction
inside and it pumped like hell and it wouldn't come down. But the minute
| got the fly ash, | could hold it down with a little 6-inch pump after that.

Q: After you got the fly ash?

After the fly ash. But | had to keep the pumps going after that. If you
didn’t keep it pumped out, then the fly ash would suck out and then you'd
have to do it all over again. So you had to keep the pumps going day and
night, but | didn’'t need but a 6-inch, what do you call that pump? It's a
common pump that you put down on the bottom. We had one that went
on the bottom.

Q.  Sump pump or centrifugal pump?
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| put one of those in and it would hold it. It would hold the water down
and it kept it down and | finally got the thing finished; but | had a hell of
a time for a while. It was winter and very cold.

We had problems like that in Vietnam in building holding tanks for huge
storm drains-couldn’t stop the water from seeping into the bottom. We
had to put raw concrete in, raw cement, to sed it.

WEell, you can do the same thing; | mean you can hold it when you want
to work in the dry-you can hold it with fly ash—or bentonite is a good
thing. We had a leak in the Fort Peck Dam where water began to seep
through and they used bentonite; of course, it had the advantage. It goes
inside and swells under water.

Yes, sir, and sets.

And sets.  Where the fly ash still had the same flotation. When the
pressure got off, the fly ash would all come out. So you had to keep
pressure al the time.

Who gave you the idea to use fly ash, sir, aloca contractor?

No, it was a loca man and I’ve forgotten. It wasn't a contractor. I've
forgotten who he was; he was an old resident of Rock Island. A friend
of mine, I've forgotten his name now, but he was a nice old chap.

From sources like that | guess we learn an awful lot?

He suggested it; tried that and it worked. It worked like a charm.
Starting back then and, well, | guess further back than that, there's always
been the debate as to whether or not the Civil Works function should
remain with the Corps of Engineers, or should it be transferred to the

Bureau of Reclamation, Department of the Interior. Did you have any
views on that back at that time?
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A: We weren't under pressure in those days, but it wasn’t enough money to
amount to anything. We didn’t really get any pressure on that competition
with the Bureau of Reclamation until we got working on those dams up
the Missouri River. That was much later.

Q: There was a lot of money involved in it, but you had no intergover-
nmental competition at that time.

A: No intergovernmental competition and nobody objected to it, but the
bureau tried to run us out of that work on those dams on the upper
Missouri.

Q: After you left there about January 24, you then had your school instructor
assignment?

A: | went to Fort Belvoir, then it was Humphreys. It was just a little camp.
| think the total garrison with the officers and soldiers and everybody else
was only about 500 people. They were out there in the woods, almost no
road into Alexandria. There was one piece of fairly little concrete but not
much. It was way off in the woods, and | taught there for—I think it was
until 1 went to Leavenworth. That was in 1927.

September 1927. Of course, Fort Humphreys is now Fort Belvair.

A: At first when we went down there, it was only an encampment. Later it
was declared a permanent post, and then it became Fort Humphreys; but
it wasn't any bigger.

Q: Big health center there now, too, and it's growing a little larger. Y ou had
afull three-year tour there at Fort Humphreys?

A: Yes, | had a hell of a time getting to Leavenworth. | just deviled
personnel, man in charge of personnel, Colonel [R. C.] Moore, until he
finaly threatened to throw me out of the office if | didn’'t leave him aone.
Just about every time | got in Washington, 1’d go see Colonel Moore and
ask him what my chances were to get to Leavenworth.
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Did they have the same type of selection system then that they have now:
the branch primarily makes the selection?

They were only sending so many. |'ve forgotten how many were gotten
from the Engineers, but we only had about 10 or 12 in the Engineers
outfit .

What did you teach when you were at Humphreys?

Military Engineering. | had the Department of Military Engineering.

Now thisis getting about seven years after the completion of World War
[. The Army had drawn down quite a bit at that time?

Oh, yes.

Did you ever have any thoughts of reverting to a civilian career back in
those days?

Only right after the First World War. | had some offers [from] men who
had been temporary officers in the Army, engineers who went back in
civil life. I'd known one or two of them. They wrote me and wanted me
to go in business with them—contracting and so on. | thought of it at the
time because it was out in Rock Idland, no, it was in Kansas City and
VMI and | don’t know, it wasn't very satisfactory. But my wife wouldn't
hear of it. She loved the Army and she wanted to stay with it, and I'm
glad | did. But | don’'t know whether I’d have made any more money or
not. | might have gone completely broke. | didn‘t make much money in
the Army—I know that. But they did have the Engineer School there.
The Engineer School. The Engineer Post had been at Washington
Barracks, which is now the National War College.

Fort McNair?

Fort McNair. It was then known as Washington Barracks. But they
kicked us out of there after the war and we were forced to move down to
Belvoir. That was the only place we had to go.
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Did Washington Barracks cease to exist then, the city took it over?

No, it became the National War College.

Oh, | see. They forced the Engineers out—down to Humphreys.

But before that it had been entirely an engineering post. It was the home
of the Engineers.

Fort Leavenworth, Again

Q:

We got you accepted at Leavenworth. You said you kept asking Colonel
Moore. Was he the branch chief or was he your assignment officer?

He was in charge of personnel, military personnel.

For the branch?

Yes. He later became a major general. He was later G-4 of the Army.
I’ll have to look him up. I’'m getting some of the names that | want to go
back and maybe bring them up on later interviews.

I’ve forgotten his first name. | used to know him very well. He was
dways a great help when we were in France; he was attached to GHQ and
he used to visit us sometimes at regimental headquarters.

Oh, I see. You had known him before?

| had known him alittle hit.

Did you find that that helped, to know the people in branch throughout
your early career?
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| always do. | think the people—acquaintances-make a great deal of
difference, and it's very important too.

Yes, gr.

And find out their strong points and their deficiencies. Some of them
you'd better stay away from. I’'ve had some marvelous friends throughout
my career. It's been a great help to me.

You know that's one of the great things about the Army. You meet so
many different people and make such strong friendships, | think, and
aways come back to them. That's one of the great advantages.

Well, I’ve got severa that are close friends; and one of my best friends
is John Leonard [John W. Leonard, US MA 1915], who retired as a
lieutenant general down in San Antonio. He was a class ahead of me.
We were in St. Mihidl together, and he was wounded when | was with
him up on the Romagne-Cunel Line,

We have a Colonel Rich Leonard from the Class of 1953 at the Military
Academy. Is there any relation there?

Oh, no. I don't think so. He only has one son. He's a very brilliant
boy. He's chief engineer for this big construction company. | don’t
know. They’'re a worldwide [company].

Pomeroy?

No, two or three names.

Pomeroy is out in Cdifornia
Two or three names hooked together—and he worked al over the world.

He's the chief engineer, a little hunchback but he's just as bright as he can
be, smart. It is Morrison-Knudsen.
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Q: Well, when you went to Leavenworth, did you still only have the one son?

| had two sons. One was born at Belvoir, the younger one, that’s George.
William, Jr., was born just after | had left Leavenworth. He was born
actually in Lexington, Missouri; but | was on the train going to the port
of embarkation, and when | got off on the other end they notified me |
had a son.

Were you notified then through the Red Cross, as we are now?

Well, | don’'t know. This classmate of mine had gotten the word, but he
was agood friend of my wife—[Magjor Generad Thomas D.] Finley it
was—and he later became commander of the 89th Division during the
Second World War.

Q: So William, Jr., was the only child you had when you went to
Leavenworth.

A: Yes. No, it wasn't.

Q: Oh, that’s right, George was born at Belvair.

A: George was born at Belvoir, 1 January 1925.

So you had the two.

He [George] amost died out there because he got pneumonia. My
father-in-law, who was a doctor, actually saved his life. The medical
people had neglected him. | couldn’'t get any service there. | called up
the doctor in Leavenworth town to come out there and see him; and then
the commandant at Leavenworth got word of it, and he wanted to know
why | had to call someone from Leavenworth City. | said | couldn’t get
a doctor over at the hospital. They were al out playing golf, and this boy
was dying. The old man raised hell; he was [Mgor General] Edward
King. He's a tough old bastard. He just raised hell with the hospital after
that. But my father-in-law came up and stayed with us for about a week
and saved the boy’s life, but he amost died.
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Was Leavenworth at that time a family post?

We dl lived on the post. We lived in a converted barracks. One of the
old “Beehive” was one of my barracks during the First World War, one
of them. We had a battalion up there; no, we had two battalions in that
line up along there.

I’ve never been to Leavenworth, but | went to the Armed Forces Staff
College at Norfolk. But when my wife went with her father to
Leavenworth as a student, they lived in the Beehive. It's dtill there, |
understand.

At that time we had converted some of the old barracks down—what’s that
road, it's just beyond the hospital? It's the road paralel to the one that
goes by the Beehive; oh, you wouldn’t know anyway. That's where we
lived when we went to school.

Did you have rigorous courses at that time?

Very; it was tough as can be. It was just one year. A little bit later they
changed it to two years. It was hard. They had had a number of suicides
before that. People got so overworked. | don't know if they’ve loosened
it up any, but they took out the great competition. They stopped giving
honor graduates and distinguished graduates. They just ranked you by
how you graduated, and they didn’t tell you particularly one way or the
other. There used to be great competition being honor graduate and that
was only the top, maybe, ten.  And then the distinguished maybe were
the next ten or twenty and the rest of it was just graduates. But they had
anumber of suicides after that, during that period before they decided to
change it over and take the competition out. But we had a stiff course.

It's still quite rigorous, but | don’t think it would be that rigorous
anymore.

Well, | studied hard. | never worked as hard in my life as | did at MIT

because | had been out of school, you see, since my graduation. | hadn’t
been to school until I went to MIT in 1921. | guess for five years |
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hadn’t opened a book. And to go there and make up all that back time.
We had a little more than a year. We went in the summer earlier, and we
went to summer school until the regular term opened; then we took the
regular course at civil engineering. In those days we only took civil
engineering. | don’'t know whether later they expanded that or not. I'm
sure some of them take it because I've got a grandson-in-law who took an
electrical engineering course.

We have alot of nuclear engineers graduated from MIT now.

That’s the toughest course I've ever had; and | worked harder at it but |
took Saturday afternoon and Sunday morning off. | had to start working
then right after dinner on Sunday, and | worked every night until 12
o'clock. | couldn’t add. We had in the first period these earthwork and
railroad construction problems, and you had to make a lot of calculations
and add up figures; you'd get columns that would be 50 series of numbers
in figuring out this earthwork. Why you'd have to add those up, |
couldn’'t ever add the same thing twice. Just worked like hell al the time,

Q:  They dtill have the tremendous amount of calculations, but they are
teaching all the Engineer students to use computers. Y ou mentioned that
the competition had gotten so keen that they cut it out for a while when
you were at Leavenworth?

A: Oh, that particular competition was still there. Everybody wanted to
graduate high; but there was no rating and it didn’t go on your record at
Leavenworth, and that took out some of the urge for competition.

Did they have academic reports at that time which made your records?
When you graduated you had a class standing in the class. You were
listed in order, but they didn’t give you any particular designation for it.
So, probably the competition was till there but it was not as strong?

It wasn't as strong.
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WEell, you mentioned that General Eisenhower graduated as the
distinguished graduate.

No, he was the honor graduate. He was number one, if | remember
correctly.

And you mentioned having known him before—of course, you knew him
a West Point—and you didn’t think of him as that distinguished a student.
Was he just a hard worker?

| don’t know how he did it. Eisenhower’s great forte was getting aong
with people. Now, why he would do so well—I never thought he was as
good a soldier as some of the rest of them—particularly Bradley. |
thought Bradley was the best of our active soldiers—other than Marshall.
But Eisenhower’s great forte was his ability to manage people and to
compromise and to get along with al those different nations. So that was
his forte and his strength, and he did it very well.

A great diplomat?

Yes, he could be tough, but he did have the ability to make people like it.

I’d like to discuss him some more, too, a little later on, and some of the
other generals or other men that you have known. On Leavenworth
again. When the Army school system comes up, one of the things that
many people think is an important aspect of the Army system, in addition
to what you learn and the people you mest, is an opportunity for those
people who gain entry into the schools from hard work a chance to relax
and reflect a little bit. Did you ever have any thought on that philosophy?

We didn't have much reflection on this. We had a committee which we'd
formed. They were voluntary entirely when | was a student there. We
had one or two infantrymen, an Air Corps man, and an artilleryman, and
somebody else we had. We had one from all the branches and | was the
Engineer. We got together once a week and discussed whatever we
thought was coming up on the next marked problem. We would discuss
the principles that that branch taught and try to get further in it. | didn’t
think the instruction was particularly good at Leavenworth except it was
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hard and you had to make these written-no, they weren’'t written
either—they were exercises, but there was the association there with these
other people. For instance, in our committee, one of them was Westover
[Oscar Westover, USMA 1906]. He was Air Force or the Air Corps
representative.  He was with us and | got to know him very well. There
were severd others, Fenton [Chauncey L. Fenton, USMA 1904] was later
head of the Chemistry Department at West Point. He was my next door
neighbor when | lived in the same building. Those were good people.
“Petey” Uhl [Frederick Elwood Uhl, USMA 1911] later became a corps
commander. He had been a TAC when | was a cadet. He had one of the
corps area commands [Service Commands during World War [1]. That
was the type of people that we became acquainted with, and we would
learn something about their branch relations. | thought the instruction at
Benning was far superior to the instruction at Leavenworth.

Fort Benning

Q:
A:

Did you go to the Infantry course, the Advance Course, at Benning?

No, but | taught there.

Right, you've taught there.

But | thought their instruction was the best of any place in the Army.
They had a wonderful group of instructors and they all became successful.
General [George C.] Marshall was the main motive for that. He was
assistant commandant of the Infantry School in those days, and he made
the Infantry School. And he had al these wonderful people with him. He
inspired, he inspired everybody. You did your best to work had.

That was your assignment immediately after Leavenworth. You went to
the Infantry Schooal.
Yes, | didn't want to go, | wanted to do something else. I'd gotten tired

of teaching schooal. | enjoyed it down there. It was al right, and | made
some very good friends there while at Benning.
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Y ou were either a student or teaching school from November 1919
through July 1931. You had amost 12 years in the academic atmosphere.

Well, | got out of it for a while.

The Rock Island job was in that period.

The rest of it was all school and | was getting tired of schools. | wanted
to do something else. But | was forced into it.

You had a full three-year tour there. Was General Marshal there the
entire time?

Yes, he was there.

Well, that's interesting—your comparison with the level of instruction.
I’m sure you were the instructor on the Engineer staff, the engineer
committee there. Were you primarily associated with the basic course, or
did they have a basic?

| taught all of them. | mean, | taught the basic, company, and advanced.
But our engineering was limited. We only had a few classes throughout
the year. Not much. We taught field fortifications as most of it. | had
one assistant who taught map reading and sketching and that course, but
he was an Infantry officer. | was the only Engineer officer on duty. |
spent most of my time at Benning off on construction work. We had
something they called a recreation center board. And the recreation
center—I don’t know where they got that name. We had no money in
those days, and they were building al of the facilities—swimming pools,
basketball courts, handball courts, baseball fields, everything was built
with soldier labor. We built the children’s school with soldier labor. We
had no money whatsoever; and later | designed the present officers club
at Benning and got it started, but we didn’t have much money. We had
to use soldiers. | got enough together, but General Marshall called mein
one day and said the club officer had absconded with al the club funds.
I've forgotten how much, but he embezzled it all and deserted, left. We
had the club in an old wooden barracks, and he was very much interested
in getting a decent club there. So | designed most of the new club and
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started it. | left there before much more than a foundation was in, and |
went over to Vicksburg at that time. But we got it started. It's enlarged
now, but it's essentialy the same club that | designed.

That's a beautiful club with that big ballroom there.

But we did that with soldier labor, and there is one thing our soldiers
could build—arches. We built that stadium at Benning, too, with soldier
labor. About the only thing they could do was build arches, and if you
look at the design of that stadium, it was all arched fronts. So when we
got started on this other, | had to cut my own lumber out in the woods.
We had a Negro forestry company out there—a sawmill company sawing
up trees-and | know when we put part of the roof on some of the
children’s schoal, it was so green the sap was running out. But that’s all
we had.

Q: I’ll bet many of them are till standing. | know the officers' club and the
stadium are dtill there.

A. Weéll, the children’s school is still there. It's been enlarged, that is, one
or two of them. The children’s school used to be horrible. An old
wooden shack. | was made school officer at Belvoir when | first went
down there because Mrs. Hoge kicked about the school. Our son was
then seven years old, | guess; and he had been to a good school up at
Davenport, lowa, a Catholic convent school in which he was a day pupil.
He had had good instruction, but he went to Belvoir and they had one
room with a potbellied stove in the middle of it. One teacher taught seven
classes, all of them. And it was awful. But she raised hell with the
commanding officer a Belvoir about that.

Belvoir or Benning?

Belvoir. And he said, “Well, I'll tell you what I’ll do, Mrs. Hoge, I'll
appoint Hoge school officer. ” So | caught it. But | did build up the
school and | hired a teacher. | had great difficulty getting any money.
| made atax. That's the only time | know of | got a tax through on post
personnel which was entirely voluntary. | taxed everybody that lived in
a big set of quarters a dollar a month. | charged everybody that lived in
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a smaller set of officers quarters 50 cents a month, and all the
noncommissioned officers who had public quarters were charged 25 cents
a month.  So that way | got about $100 a month, and then | got
permission from the moving picture industry of Army motion pictures to
give me one movie a month which was free. | mean it was given to me.
| took al the profits. They'd sell the tickets and | got the take. | made
about $100 a month off of that. We struggled along with that—I got a
couple of teachers and we needed some more money. Then | found out
the state of Virginia was collecting a Virginia tax on all people, children
at Fort Belvoir, but weren't giving us a penny. So, | went after that and
| got that money; | got enough to run the school. | had about four
teachers.

Let’'s see, that was at Belvoir. What time frame was that? That was 1924
to 1927 when you instructed at the Engineer School. It was Fort
Humphreys then, not Fort Belvoir?

You had to do it. There was no money. The Army wasn’t giving us any
money. We got no money for teaching school children. They were
charging a proportionate part of the school for this one-room school, and
it was costing $7.50 per month per pupil. | know there was the
bandmaster at Belvoir at that time who had seven children, and he
couldn’t possibly pay it. So he had to send his children into a parochial
school in town where he could get it cheaper or free. But they had to go
into Alexandria to be educated. They couldn’t afford to pay much.

That was a long trip then, | imagine, from Belvoir to Alexandria?

It was a long trip. The bus service was very poor and erratic.

Well, that experience in running a school system helped when you got
down to Benning to build a schooal.

What was the foundation of the Sears Roebuck Company? A fellow
named Rosenthal or something like that. He was a big philanthropist and
he was giving money to schools around the country. He didn’t give us

any, but he was doing it and he had some designs for schools. | got one
of those plans, and on that basis we built this school. They [the troops]
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could do everything but lay bricks. We had to hire a civilian in town to
come out and lay the brick. My soldiers were not very expert. They'd
just work hard, that’'s al. They could make concrete and they could pour
arches.

Q: WEell, let’s see-more on the Benning job. Up to this time all your
assignments had been school or Engineer oriented. While you were at
Benning and associated mostly with the Infantry, did you have any second
thoughts then about desiring to be in a combat arm? Of course this was
a peacetime Army at that time.

A: No, | didn't particularly. | wanted to find out something about the Corps
of Engineers somewhere or other. And I’d had a very poor experience
and very little bit. Mrs. Hoge wanted me to transfer to the Infantry or
something else, but | never thought seriously about it. The great
inspiration there was the association with General Marshall and the other
officers who were there—Bradley [Omar N. Bradley, USMA 1915],
Collins [J. Lawton Collins, USMA April 1917], Ridgway [Matthew B.
Ridgway, USMA April 1917], they were al instructors. I’ve forgotten,
there’s alist there as long as your arm. All the people became either
Army commanders or corps commanders or division commanders.

Q They were al instructors there during that time frame?

A: Yes, it was a great group and Marshall inspired them. We did a great
deal of riding down there. Rode at a hunt, several hunts. We had fox
hunts, wildcat hunts, pig hunts on Sundays, and we rode a lot just for
pleasure. Then we always had horse shows. Most of the time | spent
there was doing riding and this recreation center work. Actually | got
very little other experience.

Q: Sounds like you got more construction experience there than you had in
the previous district job. Were most of the other instructors there at the
time—Ridgway and Collins—were they al majors also a that time?

A: No, captains, | guess. I’'m not sure whether they were captains or mgjors.
See, my class had gotten ahead of these others.
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Oh, that’s when you went to France.

WEell, no, but then the class after 1916, they cut off promotions down
there. The hump came in after the First World War. They took in all
these civilian officers-nonregular troops—and they came in and got ahead
of this group. So a great many of those classes were behind the hump,
and they were stopped ten or twelve years before promotion.

You were a major for 16 years after you made it the second time.
Actualy you were promoted to maor in August of 1918, promoted to
lieutenant colonel in August of 1937. So while you were at Benning you
were amajor, and | guess at that time you still had alot of service.
Staying in one grade for a long time, did you think about that very much?

No, the rest of the Army was the same, or worse off.

Everybody else was the same.

Everybody. We were all hard up for money and it was terrible trying to
make ends meet. | would wind up every month—if I'd had $5.00 left
from the previous month when the last day came—payday came—I was
lucky. And you charged everything at the commissary or someplace so
that you got it paid on your cuff. We didn’'t have anything.

| imagine those were hard times, but we're talking about the 1930s, when
nobody had any money.

Yes, I'm talking about the 1920s and the 1930s.

That wouldn’t have been a good time to give much consideration to
getting out because there wasn't much going on anywhere else.

| was lucky. During the Depression | know we got a tremendous number
of people in the Corps of Engineers who were excellent engineers and had
good jobs but were out [of work] in civil life completely, and they hired
them as engineers in the Corps, civilian engineers; and they were a fine
class of people but they had earned much more money than that. There
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was a fellow who was graduated from Annapolis who resigned from the
Army, | mean the Navy, named Smith. He worked for Raymond Pile
Company and made a lot of money, but he was out of ajob. So he had
come to Memphis and he came in as an engineer. | think that was his
grade. And he was very happy he had it. He was a crackerjack man.
He later got out of the Engineers after things got better and-no, he
didn’t, he went to the War Department after that. |’ ve forgotten what all
he did. | had correspondence with him for severa years, but I've lost
track of him. | don’t know where he is now.

Q: | guess during those times there at Benning and, well prior to that, too,
during the Depression, things were sort of hard. Did you find that for
recreational activity you did more with the other officers; you had more
pot-luck-dinner-type things or were just getting with the other officers for
talks and so forth?

A: Entirely, that plus our riding, and we did some hunting; there wasn't
much fishing. But we did hunt quail and turkey and things like that.

Q: This probably gave you a better opportunity actually to get to know them
as individuals?

A: Well, many of them I'd known, of course, at West Point. Joe Collins and
Ridgway and in that group I'd known Bradley. Bradley lived just two
doors from me.

Oh, he was there, too, at the same time that you were there?

He was teaching.

Was he a captain at that time?

| guess so, a captain or maor. I'm not sure what he was.

Q! Was there much rank distinction among you since your class jumped
ahead?
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No. A lieutenant colonel or something like that had quite a distinction.

How about the young officers that you had at that time; this was 1928 to
1931 at the height of the Depression. Did you have better people coming
into the Army at the time that you were training at Benning as a result of
the hard times?

No, we didn’'t. Those people had come in before—most of them. But
you didn’t go to Benning until you had several years of service and then
the Company Officer's class. | don't know whether we still had the basic
or not. They cut the basic out after awhile, and I’ ve forgotten when they
stopped the basic. It was sometime previous to that. But we had the
Company Officer’s class and the Advance class. Those officers al had
had eight or ten years' service. They had been through World War .
They were getting along in years. But | don’t remember any new ones
coming in. Of course, | had nothing in the Engineering line because there
was only one company of Engineers on duty there at Benning and that was
commanded by Captain [William F.] Heavey, who later became a
brigadier general. | didn’t have much to do with them except watch them
while they put on a demonstration—putting up wire or something like that.

For the classes?

And putting in float equipment. Severa times we put on a bridging
operation over the Chattahoochee River, and we had to send over assault
boats and put over pontoon bridges and send over the infantry and later
artillery and what not.

Did you have much friendly interbranch rivalry there at Benning?

No. It was almost all Infantry. We only had the instructors, There was
a battalion of Field Artillery there and two regiments of Infantry on duty
there. There was, of course, a company of tanks. Tanks couldn’'t go
across the parade ground without breaking down. They were al World
War | French tanks. So there wasn’t a great deal of competition.
Actually there was a Cavalry instructor there, and they had a pretty good
stable and paid a lot of attention to riding.
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Q: What would you say was the Army’s biggest problem from your
perception from the Infantry School at that time, besides not having
money? Or | guess that would be the biggest problem.

A: | don't know. They had one—quarters were very scarce. Many officers
built their own quarters out of any old lumber they could salvage or
anything else. They'd build their own fireplaces and anything else. They
had them scattered all over Benning. And they later established some way
you could get something out of them by selling—couldn’t sell the land,
you could sell the house. You did own the house, and when somebody
would move away he could sell his shack to somebody else. We lived in
permanent quarters. We had some of those old brick quarters but there
were very few of those. There were a couple of rows in one circle of
brick houses which had been built, I’ve forgotten when. Once the
appropriation of a few years before—before that the appropriation for
construction of houses was to run out and they had to get them started
before the fiscal year and they didn’'t have any plans. So somebody sent
a set of plans for officers quarters from Washington that were designed
for Fort Ethan Allen, Vermont, and that was all they had and they built
al those sets. There must have been a hundred of them in al built from
those plans. They were hot as heck, but it was a house and it had a
couple of bathrooms in it and a heating plant and so on. It was al right.

Q: Must have been well insulated to have been designed for Vermont and
built in Benning.

A: They had roofs that just went right up to a point, you know.

Yes, sir, |I've seen some of those quarters.

To shed the snow.

Mississippi River Commission

Now let's see-after Benning, you had a little over a year with another
district assignment in Vicksburg.
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| went down there with the Mississippi River Commission. That was the
time they assigned me to write the cost manual. | was assistant to the
president. And he took exception to anybody on the staff associating with
some of the people in town. Well, the people in Vicksburg—it was a poor
town and it still showed the ravages of the Civil War and the siege, but
there were some of the nicest people there | ever knew. | made some
very good friends. We had an awful time getting a place to live.

There would have been no post quarters there.

No, there were none. There were no quarters.

Was that the initial establishment of the Mississippi River Commission
there at Vicksburg, sir?  Were you part of the initial contingent of
Engineers?

No. | think it started up at St. Louis and they moved down there. They
had moved out on the park—national battlefield, national park there—and
they had built a couple of wooden offices out there. | didn’'t have
anything to do and | was very dissatisfied. | then actually contemplated
transferring from the Engineers because | had gotten fed up with it. But
about that time this president of the Mississippi River Commission
[Brigadier General Thomas J. Jackson] decided | was insubordinate or so
on and he would send me to Memphis to be under [Brehon B.] Somervell,
who was District Engineer up there and was supposed to be a tough disci-
plinarian. Well, | had known Somervell pretty well as a cadet and he was
a tough master.

WEell, a peculiar thing happened. When the new president of the
Mississippi River Commission came in, it was General [Harley B.]
Ferguson; and while | was waiting to move up to Memphis, my family
was all gone up to Canada for the summer, and | had this house. |
couldn’'t rent a house in town, but | found an old house that had
possibilities. It had been floated down the Mississippi River, oh, years
ago on araft and was pulled up there on top of the bluff and had been
assembled. But it had fallen in disrepair and it had been raided and they
had tom out the bathroom fixtures and so on, vandals and what not. But
it was livable. So | offered this man, if he would fix it up—fix up the
bathrooms and paper it and paint it some—-| would rent it at $100 a
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month. Or, if he wasn’t willing to do that, | would have this work done
and charge him in rent for it and | wouldn't start paying rent until 1'd
used up my $100 a month, which would have taken about a year. Well,
actualy | lived there and we had quite a group. When Mrs. Hoge was
away | had a cook, a good cook, and a houseboy. We heated entirely by
fireplaces so this houseboy came and made the fires and did that work,
and the cook took care of the house. That summer, when everybody
started moving around, | know they sent a class down there to go to the
waterways station, what do you call that?

Waterways Experiment Station.

They sent a class of young engineers down there. They’'d been out of
West Point about three or four years. They sent them down there to take
the course and al these, oh, about eight of them, | think, these boys came
in and they had no place to stay. So | had a partially empty house, four
or five bedrooms, and | told them that | would take them, let them stay
there, and they could pay their part of the meals. They wouldn’'t have to
pay any rent or anything else. Just pay for their portion of meals and I'd
appoint one of them the mess officer and he'd keep accounts and charge
everybody their portion of the meals.

Memphis

And then Oliver was there, “Bugs’ Oliver; he was leaving, and somebody
else and General Ferguson came to town, and he had no place to stay and
| offered him to come up there and stay until | had to leave. So they all
did. And we had a brigadier general and a couple of colonels and these
six, about six, lieutenants and myself al living in this house, splitting up
the food; and everybody had his own keg of whiskey, moonshine, and
we'd get out and have a happy hour in the evenings in front of the
fireplace. It was a right comfortable place and they al enjoyed it. Those
kids thought it was fine. They did a lot of dancing and hell-raising all
night long, and they’d come in at midnight or two o'clock in the morning
and go to work at the laboratory the next day. They were all over
Louisiana, Mississippi, up into Arkansas. | don't know where all they
went. They enjoyed it. | stayed there until | had to move to Memphis
that fall, and | went up there as assistant to Somervell and we got along
al right. 1 was his number three down the line, but | worked there on
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surveys and running the—I’ve forgotten what | was doing. | was working
on the river mostly. Anyway, Somervell didn't get along well with
Ferguson because he'd had a run-in with Ferguson in Washington, DC.
So he began to finagle around to get out from under Ferguson, and he was
only there about a year and he got an assignment to Turkey. When this
other officer, who was above me, got another change of assignment, | was
the senior officer there. | was only a major then. | guess | was a major.
| was way down the line. That was the biggest district in the United
States, spending more money and covering the largest territory. Ferguson
liked me and he offered me the District Engineer. | got the appointment.
So | was District Engineer when | wound up. | wound up on top of the
heap with Somervell going to Turkey, so | was the boss of the lot and |
stayed there.

| wanted to go to the War College, but there was only one opportunity to
go to the Philippines for an officer of my rank, and | wanted to get that
foreign service and | wanted to go to the Philippines. That vacancy was
coming due that year, and it wouldn't be open again for three years.
There was only one position for my rank. So | asked Genera [Edward
M.] Markham, who was Chief of Engineers then, to give me that
assignment, and he did, very much to my surprise. So | got that
assignment to the Philippines and went there.

You went to the Philippines in May of 1935. You had the District for
amost 18 months as the District Engineer.

Yes, | was up in Memphis for about two and a half years, | guess, | don't
remember.

Yes, sir, you were in Memphis from September 1932 to May 1935, about
two and a haf years, and the last part of it as District Engineer. Well,
being the District Engineer, did that sort of solve your previous dis-
appointment with Engineer work?

Oh, that was a great job. | was all over the place. | had a lot to do
building levees, had a lot of contracts. | think at one time | was
employing about 14,000 between the contract work and the hired labor
work on dikes and levee construction, and | was working under General
Ferguson, who was one of the greatest persons | ever knew.
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He was the Division Engineer working out of Vicksburg?

He was the president of the Mississippi River Commission and Division
Engineer. He had Memphis, Vicksburg under him—Memphis, Vicksburg,
and New Orleans Didtrict, the second district. The first was down on the
Gulf; they worked out in the Gulf. The other worked on these levees.
Our principa problem was levee construction, and we had a lot of that.

Did you have any rechanneling work at that time for flood control?

We started it. General Ferguson was the one who introduced that because
before that—well, the plan which they originaly had was going to have
this floodway. We had opened up the New Madrid floodway, which is
right opposite the mouth of the Ohio where it comes over and down
through Missouri. There's a dike that could be, | mean a levee that could
be topped with a certain height of water and that was a relief on the major
plug. And there were other plans, but they were disapproved. But
General Ferguson started this making cutoffs in the river. That had
aways been thought to be very dangerous and had never proved right.
But he started the cutoff business and made severa of those. We were
doing a lot of dredging. We got dustpan dredges from the ocean. We
had big suction dredges. We had about, | think, about three or four big
dredges in my district alone and they were big ones.

Q: You know now one of the biggest considerations for any type of flood
control or river work is the ecology of the area and environmental
considerations.

A: | know-that's all new.

You didn’'t have any of that to contend with at that time?
Except the taking of lands and so on and setting back of levees. Of

course, we had to do that from time to time. There was this Atchafalaya
proposition down off of the Red River.
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Atchafalaya?

Atchafalaya floodway which was built. It's down below where the Red
River, just before the Red River comes into the Mississippi. The
Atchafalaya floodway was built from that. That also had a dike that could
be topped and go out at a certain height of water so it would relieve the
Mississippi. The big problem was relieving New Orleans itself, and they
built a spillway above New Orleans. That concrete, what's the name of
that? A classmate of mine was in charge of that. That was under the
New Orleans District Engineers. | had nothing to do with that. At a
certain point, that went out and they could divert water. And it went out
into the Gulf to bypass New Orleans.

They have a similar project going on around Tampa now. They are
putting a bypass canal around the city of Tampa to prevent flooding. Of
course, they couldn’t complete the part of the cross-Florida canal. The
project was inflicting trouble [environmental]. So that sort of restored
your faith in being an Engineer, | guess, being District Engineer?

Yes, it was al right. | got along fine. General Ferguson was a great
person, had a great sense of humor, great number of stories. He was a
good engineer, and he was original. He wasn't following things that for
ahundred years they had said wouldn’t work. The old idea was that once
you shortened the Mississippi River that al it would do was cut through
someplace else, and his theory was that you could make these cutoffs
around these big bends and shorten it. And by proper handling of it and
dredging at the time the cutoff was made to develop it, it would work; and
it did. They lowered the flood level by severa feet. | don't know how
much above Natchez and Greenville and so on.

So that relieved the upper part of the river?

Well, it relieved wherever they made the cut down below. There was an
interesting anecdote:  General Ferguson aways took everything back to
North Carolina, where he was born and grew up as a boy. There was a
fellow named Dean who was an engineer down in New Orleans. Dean
was a pusher—always trying to get ahead on something. And they started
these cutoffs, and Dean came up one day with a roll of maps to plan some
cutoffs. He had more cutoffs that you could think of, and he was cutting
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off every neck of land. General Ferguson had just started, | think he had
one or two under way, and was working with them to find out how they
worked. And Dean spent al Saturday morning explaining his plans on
these cutoffs. And the old man was smoking a pipe; he looked at it and
said, “Dean, I'll tell you about this old Tom Jeffries [or somebody, I've
forgotten his name now] down in North Carolina. He came down to the
comer store one day. He sat around talking with some of his cronies
around the stove, and an old fellow said, ‘ Tom, what you got your coat
on for, you cold? Tom said, ‘No, | ain't cold.” ‘Well, why you wearing
your coat then? ‘Well, | ain't got no shirt.” ‘Well," he said, ‘why ain’t
you got a shirt? He said, ‘I’'m getting it washed.” And the fellow said,
‘Ain’t you got but one shirt? He said, ‘Hell, no. You think afellow
wants a million shirts.”” General Ferguson said, “That's the way | fed
about cut-offs. | got one good one and | don't want amillion. ” He
aways had some story like that to illustrate his experiences to pound it
home.

He was a great friend of mine. He used to give big parties to all of his
District Engineers down in New Orleans at Mardi Gras. He gave us the
greatest [parties]. He'd take the inspection boat, the Mississippi,down
and al the officers. Their wives would go down and stay with Mrs.
Ferguson in their house. They had a house in New Orleans, though
General Ferguson was living in Vicksburg. But they’d go and stay with
her. He had tickets to all the balls. He had membership to the Boston
Club, which was the swank club of New Orleans, and we just partied all
the time. We had the biggest to-do you ever saw. We'd spend most of
the night going around to these balls and so on. Go home in the morning
in ataxi, go back to the boat—we officers were sleeping on the boat—in
broad daylight, and we started out again about noon. That was a great
time. | don’t know whether Mardi Gras is like that now with those
parades and the balls and all the festivities.

Q: Well, they must be; the New Orleans District is still considered a good
assignment.
A: It would be a good one.

Q: Most of them along there are.  Well, General, before we get into the
Philippines, | want to go back over some of this.
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| don’'t know where this comes in or if it has anything to do with it. But
I'll say this—that | would not change my career, my opportunities, for any
other profession or anything I’ve ever known. I’ve got a cousin who is
a lawyer and has been very successful. | have other friends who have
been very fortunate and wealthy as doctors and engineers in civil life, but
asfar as|’ m concerned, there is nothing like my military career-its
satisfactions. | wouldn't trade it for anything that I’ve ever known. It's
been most rewarding, most satisfactory. | don’t know that it’s done
anybody else any good, but personally | think it's the greatest thing I’ ve
ever known and | would not change it for anything, any experience or any
profession that I've ever heard of or any experiences. And I've seen a
number of them. To me, it’s been a great opportunity, marvelous
opportunity, to serve. I’ m not over patriotic. | believe in this country
and all that. Just personal satisfaction. The opportunity that I’ ve had, the
places I’ ve been, the things I’ ve done, have been the greatest satisfaction
and | don’t know of anyone who has done better. I’ ve got lots of friends
around in different fields, but | don’ t know anyone who can offer as much
as the things | have known and thought. Some have been hard. Some
have been tough as could be, absolutely devastating. Some have been
right on top of the world. I've lived; I've dept with a goat in a ditch as
a brigadier general and I've lived in castles and palaces, but | wouldn’t
trade any and it's all good experience.

You certainly made a great contribution, General.

| haven't made any contribution. It was just something | enjoyed and |
wouldn’t give up any of those experiences for any of them. The good
ones and the bad ones. I've been scared to death. I've been cold. I've
been hot as hell. I've gone from 65 below zero and | have been in heat
in the desert at 156. So, it hasn’t been al pleasure. But you had it all.
You've tried everything there is and it's all been interesting and
worthwhile. That's all I've got to say about it.

Well, that’s marvelous, sir. | wish we could get that word out to
everybody right now when the Army again is in the bad part—
1 wouldn’t trade it. I've been through some awfully poor times when |

scraped two nickels together in my pocket and | didn’'t know where the
next one was coming from. |'ve been up on the top, too, after | got out
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A:

of the Army. Well, | had good experience in the Army. After | got out
| had a first-class job here with a steel company. | was the chairman of
the board and had a ten-year contract and that was fine. | made more
money in that ten years than | had made in my whole career. And |
became independent so far as that is concerned on that. Of course, the
retired pay and so on. When | retired as a general, my pay was only
about $700 a month and | couldn’t do any more than live in alittle town
at home and pay my bills and eat. | couldn’t do anything. Of course,
now it's about three or four times as much. For no reason at al. Well,
maybe it was due all the time. But | know now as a retired officer, | get
about $2,000. In those days | only got $700 and | had a family; well, |
had a wife and so on. | haven't got anybody to support but myself and
| got more money than | know what to do with. But that’s the ups and
downs of life.

| think that your statement, “Maybe it was due al along” is true, and you
just didn’t get it. In 1955 when you retired, you still needed a lot more
than that.

But we never did. We never did. Those were poverty wages in those
days.

The Philippines

Q:

You mentioned that you had wanted to go to the War College, but this job
in the Philippines became available and had you not taken it you would
have had to wait three years.

Oh, | never would have gotten it.

| believe the job you started in there didn’t have the significance of what
you later did in the Philippines, as | recall?

Oh, it wasthe same thing. | was regimental commander of the 14th

Engineers and Division Engineer of the Philippine Division. That was my
job from the beginning.
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And that was just when the Engineers were first forming, is that correct?

Oh, no, they’d been there since the Insurrection.

Oh, they did have an Engineer regiment.

Oh, there was the old regiment of the 14th Engineers and the old regiment
had been there for, | don’t know how many years, 20 or 30 years. It was
al settled. We were living out at [Fort] “McKinley, permanent barracks,
very comfortable. They were fine people-those scouts, crackerjacks.
Just as loyal. Nobody got drunk. They had a little trouble with gambling
but that wasn’'t too much. Nobody ever got drunk. If you had any
trouble with one, if he was late or he wasn’t doing his duty, you would
threaten not to reenlist him. That really put him on the line. Because all
of them supported big families and they were doing it, the private soldiers
in those days, for about $15 and they were getting 15 pesos. We had a
barrio which belonged to us we'd built. They were just shacks, bamboo
shacks up on stilts. Well, we had one and we ran it and | think the rent
on the house was only $2.50 or something like that.

That was caled a barrio?

They were a barrio that was a town. Every regiment had its barrio. And
they were clean and kept well and they were very much compact and all
the parientes and relatives came in and lived with anybody that got a job
as a soldier. Whether you were a private or not he supported the whole
family and sometimes had ten or twelve relatives living with him. And
they had only one room. It seemsto me aroom about as big as this, and
they had a kitchen back behind. | don’t think they had any bathing
facilities. It was a very ssimple thing, but they were just crazy to get into
them and live in them and they’d bring their parents, their grandparents.

They had to put rules on how many people they could keep because they
couldn’t afford it. They’d all movein just as soon as a soldier had a
house in the barrio.

Being the Division Engineer then, you were directly on General
MacArthur's  staff?
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A: No, no. He was not then the division commander.

Q: Oh, that’s right.

He didn’t come over until later. I’d been there, oh, a couple of years
before General MacArthur’'s mission came. He didn’t come over there
until—

Q: 19377

A: He came over in 1937 and
| was only there for one
year. | went over in 1935
you see. | had been there
two years.

Q: Did he bring Genera
Eisenhower with him?

A: Yes, Eisenhower was his
chief of staff at that time.
He brought a staff with
him.  He had Jm Ord
[James B. Oral, USMA
1915], who was a
classmate of Eisenhower’s,
who was a crackerjack.
But Jim was killed in an
arplane accident just after

| left the Philippines. Mai : T
ajor William M. Hoge seated outside his
Redly, Ord was the best i the philippines after a day with his

man in the entire outfit, o .
had more sense, and knew soldiersin the field, 1937.

more about it. | didn't

think Ike—Ike was fine and he did well, but he didn’'t have the knowledge
of things. Of course, Ike spent all his afternoons playing bridge.
MacArthur and Eisenhower lived in the Manila Hotel. You see, | was on
Bataan when | got this message. | was over there building those roads,
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and | got this message as soon as we got back to come and see
Eisenhower. Well, Eisenhower offered me this job as Engineer for the
Philippine Army, and | said, “Well, first of al I’m going to stay with the
14th Engineers and I’'m going to live at Fort McKinley. Now, I'm
perfectly willing. ” We only worked in the division in the mornings; we
worked up till about one o’ clock; then we had all afternoons off. | said,
“I'll work every afternoon for the Philippine Army but I’'m going to stay
there and I'm going to keep my command. ” Well, he said that was all
right . So he took me down to General MacArthur and introduced me.
They made me Chief Engineer of the new Philippine Army.

That was the most fantastic army because, as | told you before, it was
based on the Swiss conception of a volunteer army or a nationa army,
which was made up of these people who served for a year or so, then
went to a first reserve, then went to a second reserve. They had these
depots where they kept their weapons, and they’d go back and they'd train
every summer. They'd go back and get their own weapons, go out and
train for a month or whatever it was, and they'd go back into the reserves
again. So that was the idea. It was al right except it wasn't fitted to the
Filipino nature or his capability. It was far beyond the possibilities of
finances or anything else. As| told you, the total budget was 16 million
pesos, which is only $8 million a year for an army which was visualized
at around 250,000. And you had to buy the clothes and so on. Well,
they did use some sense about the clothes. They brought some local
things, bamboo hats made out of palms or something like that.

Continuing the discussion on the Philippine Army and MacArthur’s idea
of modeling after the Swiss Army. Now was that originated by General
MacArthur?

Well, as far as | know, it was brought over by him when he came there
with the staff. He had an adjutant general. What was his name? |’ ve
forgotten. Eisenhower was his chief and Jim Ord was, | don’t know what
his particular title was, but he was a good one. He was a planner or
something, G-3 [assistant military advisor].

What was General Eisenhower’s grade at that time?
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A: He was a lieutenant colonel, as | remember it. He had an adjutant
general, a doctor, and severa others. He had a staff of about four or five
or six people.

Q: Now did the General Staff also get off at one o’'clock in the afternoon?
Is that when General Eisenhower played his bridge?

A: | don’'t know. | never saw any of them after one o’ clock in the afternoon.
| used to go down there after I’d gotten through. We trained in the
morning a McKinley with the regiment. It wasn't heavy training in those
days, with peacetime actually. Those men had been in the service for 18
or 20 years. So, I'd just go around to inspect them, look after them, and
then I’d go down to headquarters in Manila to see Ike. Sometimes | went
in to see a fellow named Genera MacArthur, and he would talk. You
never could get anything out of him. Always big ideas. And when |
started to organize the Corps of Engineers, | figured out that | was
supposed to have 1,600 officer personnel; and you know how many there
were? | had one man who had been through some technical school as a
so-caled engineer. The rest of them—I had a few of them, reserve
officers, but wasn't permitted to take constabulary officers who had some
military training. This al had to start from scratch. And we started the
Corps of Engineers with five or six officers and nothing else. We had to
build the whole thing. And in addition, we had al this other work we had
to do—build barracks at training camps. Oh, | don’t know what al we
had to do. | know we had to build barracks. Later we had to build these
mobilization centers, but it went up by civil construction; it was
impossible.

But the [Philippine] Army, as | say, would have been ten divisions at one
time, and it was multiplied every year. So by bringing in ten new ones
and these weren't first reserve and second reserve and then getting ten
more, it became quite a big thing. Of course, the people who were in
training camps got out and a new batch came in. | went around and
inspected a lot of these training camps, and | didn’'t have much to do with
the training. | had nothing to do. | was trying to do construction and get
things organized and find out what was going on. They had a few
constabulary officers, who were old ex-noncoms but had been
constabulary. But the constabulary in those days was only a police force;
it wasn't a military force. They had some military training. But that was
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their cadre for training all over this army. We had these grandiose idess.
As | say, it was one of the most fantastic things | have ever heard of.

How far along did it get?

It lasted as long as | was there. | was only with it a year, then [Lucius
DuB., Jr.] Clay took it over and later [Hugh J.] Casey, both Engineers.
They came over there on other work, to do some civil work, build dams
and so on in the Philippines; and they were siphoned off when | left and
one of them took over my job. | think Clay took it first and later he came
back, and Casey took it over and stayed. But he was the Chief Engineer
then after that. It was just out of a dream world, this army he was going
to credte.

Did that seem to be a trend of General MacArthur’ s throughout his
career?

| don’t know. | don't know what you mean by trend.

Well, the Inchon Landing was a classic. Nobody thought it could be
done.

Oh, that was much better. Of course, the other was a complete failure.
The defense—he had nobody to depend on. When the Japs invaded, the
Philippine Army just dissolved, disappeared. They were nothing but
civilians who had some guns, retreating in front of the Japs and all; they
wound up in Bataan-what was left. And got over there and stayed for
ayear and that was over with. | used to go and see General MacArthur
and try to talk to him but all he would do—he had this big room. Oh, his
office was twice as big as this is long, and he'd sit me on the couch over
in the corner and he'd start talking. Well, he'd talk more about football
and West Point than he did about the Army. And he was aways walking.
He never sat down. He just walked back and forth. He was aways as
pleasant and nice as he could be, but | never could figure the session out:
where we were going to get these officers from, what we were going to
do about it. | don’t know and | never did find out. | recruited some
officers. | think | got about, before | left there, | had about 80 or 90
so-called officers for the Corps of Engineers out of, what did | say, 3,500
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or something like that. That was my target and I'd just try to multiply
this thing out and try to think what we were aiming at. It was just beyond
al comprehension to do anything. It was just dreamland. As | say, when
| went down there, | inspected these divisions before | left, that one down
on Mindanao. The division commander said he put shoes on them. They
were all lame. They couldn't march anymore. They were through.

Q: Well, you would think that giving them ayear on active duty before they
went into the second reserve that they would have been a little more
capable?

A: Well, they were just recruits and they had no officers to spesk of. The
officers were trained along with them. We started a military academy and
got a Filipino, a graduate of the [US] Military Academy, as
superintendent and commandant. One of my officers, who was a graduate
of the Military Academy, named Romero [Rufo C. Romero, USMA
193 1], went up there later as a commandant, | think. But we had almost
nothing to start from. And you can’t multiply that fast with that type of
people. They were willing to do anything. You never went to a Filipino
that he didn't salute and say, “Yes, sir, yes, sir. ” Always did, and he
didn’t know what the hell you were talking about. He didn’t understand
you. | remember when we were in the Philippines working out of Fort
McKinley. It had come on the rainy season and we had those houses
there. During the dry season, the hot season, we kept al the windows,
| mean upstairs, open to let in the air and get some circulation. But when
the rain started we had to get everything battened down because it just
rained, it just poured, when that started. Mrs. Hoge asked me to send
somebody over to close those windows in the attic, close them up before
the rain started. Well, this sergeant came over and they 